
اختلاف نظر  وزارت بهداشت و رییس جمهوری ادامه دارد؛

روحانی:برخیحافظهشان
ضعیفشدهاست

به نظر نمی رسد که راهی جز رعایت  ایران وارد موج چهارم ویروس کرونا شده و 
و  مستقیم  کلامی  نزاع  باشد.  مانده  باقی  مردم  برای  بهداشتی  پروتکل های 
غیرمستقیم وزیر بهداشت و رییس دولت در مورد وضعیت کرونا همچنان ادامه دارد.

 سخنگوی صنعت برق کشور خبر داد:

اولویتبندیمناطقبرای
احداثمزارعبزرگ

رمزارز
در  ارز  رمز  استخراج  وضعیت  ساماندهی  دنبال  به 
که  است  کرده  اعلام  برق  صنعت  سخنگوی  کشور 
با  اولویت دار  مناطق  تعیین  دنبال  به  نیرو  وزارت 
ظرفیت خالی  برای تشکیل مزارع بزرگ استخراج در 
کشور است تا علاوه بر ارزانتر تمام شدن مصرف برق 
برای این مزارع، آنها توانایی میزبانی از خرده ماینرها 

را هم داشته باشند.

کمبودعلوفه،اجباری
برایکوچزودرسعشایر

امسال  آبخیزداری  و  مراتع  جنگل ها،  سازمان 
تا ۲۰  فروردین ماه  از ۳۰  زما  ن بندی کوچ عشایر 
اردیبهشت ماه تعیین کرده است اما این نگرانی 
وجود دارد که عشایر با تخطی از این زمان بندی 
به  امسال  که   مراتع کشور  به  و کوچ زودهنگام 
ندارند،  خوبی  وضعیت  بارندگی  کمبود  دلیل 

آسیب بزنند.

بی توجهی میراث فرهنگی و شهرداری 
اصفهان به اثر صفوی بیدآباد، ادامه دارد

کاشیهاینمزده
گرمابه»علیقلیآقا«

کاشی های حمام صفوی »علی قلی آقا« نم زده و 
پوسته پوسته شده است. آسیب به کاشی های این 
بیدآباد  محله  مردم شناسی  موزه  اکنون  که  بنا 
اصفهان است، در طول 17 سال بی توجهی، شدیدتر 
از حمام های  آقا یکی  شده است. گرمابه علی قلی 
تاریخی اصفهان و از آثار ثبت ملی این شهر  است 
و  صفوی  زیبای  نقاشی های  و  کاشی کاری ها  اما 
قاجاری آن حالا در اثر نم و رطوبت و همچنین نبود 
رسیدگی های عاجل در بی خبری نهادهای متولی در 

حال آسیب و تهدید روزافزون است.
واکسیناسیونمنهایشفافیت

  علی احمد رفیعی راد، جامعه شناس سلامت: باید سامانه ای برای اطلاع رسانی واکسیناسیون وجود داشته باشد که بتوان سرنوشت واکسن ها را ردیابی کرد

تخلف مدیران شهری »آبادان« و »علی آباد کتول« در واکسیناسیون بدون نوبت، بار دیگر اطلاع رسانی غیر شفاف را نمایان کرد

| کارشناسی ارشد جغرافیا و برنامه ریزی شهر ی |

| فرشاد ویسی |

 معضلی به نام
پسماندهای ساختمانی

و گسترش  شهرها   در  جمعیت  افزایش  با 
ساختمانی  و  عمرانی  سازهای  و  ساخت 
عمرانی  بناهای  مرمت  و  تخریب  نیز  و 
نخاله های  تولید  میزان  ساختمان ها،  و 
حال  در  چشمگیری  شکل  به  ساختمانی 
پسماندهای  ماندن  جا  به  است.  افزایش 
جمله  از  را  زیادی  معضلات  ساختمانی، 
آلودگی های  و  محیطی  زیست  آلودگی های 
از  ساختمان  صنعت  می کند.  ایجاد  دیداری 
صنایع پرمصرف انرژی و منابع طبیعی و در 
است.  محیط  زیست  آلوده کننده  حال  عین 
طبیعی  منابع  بیشترین  ساختمان سازی 
استفاده  زیادی  انرژی  از  و  مصرف کرده  را 
می کند. هیچ فعالیت انسانی به اندازه ساخت 
یک  کنار  از  نمی کند  ایجاد  زباله   سازها  و 
سایت ساختمانی عبور کنید و احتمالًا ردیفی 
دید.  را خواهید  آب  از  پر  زباله های  از سطل 
فعالیت های انسانی کمی وجود دارد که تقریباً 
به اندازه ساخت و سازها زباله ایجاد کند.حجم 
نخاله های ساختمانی و عمرانی به اندازه ای 
است که این مساله در بسیاری از کشورهای 
در  و  اجتماعی  به یک مشکل  پیشرفته هم 
عین حال زیست محیطی تبدیل شده است. 
سوم  یک  از  بیش  ساختمانی  زباله های 
را تشکیل می دهند که  تولید شده  زباله های 
مواد  مانند:  مواد  از  طیف گسترده ای  شامل 
، آجر ، کاشی و سرامیک، چوب  عایق، بتن 
قیری،  مخلوط های  پلاستیک،  و  شیشه   ،
کابل ها  )شامل  فلزی  زباله های  ذغال،  قیر 
سنگ،گچ،  آلوده،  خاک  خاک،  لوله ها،  و 
سیمان، رنگ و لاک الکل، چسب و درزگیر، 
بتن، آجر، چوب، شیشه، فلزات و پلاستیک 
زباله های  تمام  شامل  موارد  این  است.  
تولید شده در ساخت و تخریب ساختمان ها 
و  برنامه ریزی  همچنین  و  زیرساخت ها  و 

است. جاده ها  نگهداری 
زباله های ساختمانی و تخریبی حاوی مقادیر 
موارد  این  که  است  خطرناک  مواد  کمی 
می توانند خطرات زیادی برای محیط زیست 
ضایعات  دقیق  ارقام  بیان  باشند.  داشته 
ساختمانی تولید شده در یک سایت معمولی 
زده  تخمین  اما  است  دشوار  ساز  و  ساخت 
از  اندازه ۳۰ درصد  به  این مقدار  می شود که 

 با شیوع کرونا در سال 2020 آلودگی های صوتی در دریا، به کمترین میزان خود رسید
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|   ســال شــانزدهم   |   شــماره پیاپــی 1988   | یکشــنبه  29 فروردیــن 1400  |    قیمــت  2000 تومــان   | 

روابطعمومیشهرداریزرند

آگهیمناقصـه
حفرچاهدرضلعشرقیمیدانخاتمالانبیاء

شهرداری زرند در نظر دارد یک حلقه چاه عمیق در محل چاه شماره شش واقع در ضلع شرقی میدان خاتم الانبیاء را از طریق مناقصه 
عمومی حفر نماید، لذا از کلیه اشخاص حقیقی و حقوقی که توانایی انجام کار را دارند، دعوت بعمل می آید ضمن واریز مبلغ 500.000ریال 
)پانصد هزار ریال( به حساب شماره 010772۶039008 یا شماره شبا )IR 29017000000010772۶039008( نزد شعبات بانک ملی اسناد مناقصه 

را از امور قراردادها دریافت و قیمت پیشنهادی خود را اعلام و در پاکت سربسته گذاشته و تحویل دبیرخانه شهرداری نمایند. 

شرایط شرکت در مناقصه:
1. متقاضیان می بایست 5درصد قیمت پیشنهادی خود را به صورت ضمانتنامه بانکی، ضمانتنامه از موسسات مالی معتبر و داری مجوز از بانک مرکزی تهیه و 
IR 32017000000310000۶850002 ارائه نمایند و یا به صورت وجه نقد واریز به حساب شماره 310000۶850002 نزد شعبات بانک ملی واریز نمایند یا به شماره شبا
2. متقاضیان جهت دریافت اسناد مناقصه از روز یکشنبه مورخ  1400/01/29لغایت پنجشنبه 1400/02/9 مهلت دارند اسناد مناقصه را از امور قراردادها دریافت 

نمایند.
3. متقاضیان می بایست پاکات خود را حداکثر تا پایان وقت اداری روز پنجشنبه مورخه 1400/02/9تحویل دبیرخانه شهرداری نمایند.

4. تاریخ بازگشایی پاکات روز شنبه مورخه 1400/02/11می باشد.
5. سپرده شرکت در مناقصه نفرات اول ودوم و سوم تا زمان انعقاد قرارداد نزد شهرداری خواهد ماند و در صورتی که برنده مناقصه حاضر به عقد قرارداد نشوند 

سپرده شرکت در مناقصه به نفع شهرداری زرند ضبط خواهد شد.
۶. شهرداری در رد یا قبول هر یک از پیشنهادات مختار است. 

7. هزینه چاپ آگهی به عهده برنده مناقصه می باشد.)سایر شرایط در اسناد مناقصه تعریف شده است.(
8. متقاضیان می توانند جهت کسب اطلاعات بیشتر به امور قراردادهای شهرداری مراجعه نمایند.

روابطعمومیشرکتگازاستانگیلان شمارهمجوز1400/407

فراخوانمناقصهعمومییکمرحلهای
باارزیابیکیفیشرکتگازاستانگیلان-شماره7/م/1400

شرکت گاز استان گیلان1-دستگاه مناقصه گزار :
رشت- پارک شهر ، خیابان ملت ، خیابان شهید سیادتی ، شرکت گاز استان گیلان۲-نشانی دستگاه مناقصه گزار :

انجام خدمات نشت یابی شبکه ها و تاسیسات گاز دار در سطح شرکت گاز استان گیلان3-موضوع مناقصه:
یکسال شمسی۴- مدت پیمان:

5-نوع و مبلغ تضمین :
  IR ۶1010000400111920۶37874۶ ضمانتنامه بانکی یا واریز نقدی به شماره شبا حساب
به شناسه واریز 922119252292۶80010000000000001 بانک مرکزی یا یکی از تضامین معتبر 
در آيين نامه شماره ت 50۶59/123402  ه مورخ94/9/22 به ملبغ 2/553/500/000 ریال

ساعت 1۹ مورخ ۶1۴۰۰/۲/۴- آخرین مهلت دریافت اسناد مناقصه و ارزیابی :

ساعت 19 مورخ 71400/2/18- آخرین مهلت بارگذاری پاکات پیشنهادی توسط مناقصه گران:
ساعت ۳۰ : 1۰ روز سه شنبه مورخ ۸1۴۰۰/۲/۲1-زمان بازگشایی پاکات مناقصه :

مناقصه در بستر سامانه تدارکات الکترونیک دولت ) ستاد ( انجام می پذیرد.9-مکان دریافت و تحویل اسناد پیمانکاران:
1۰-شماره )تلفکس( تماس: ۳۳۳۶۹۰۸۶  - ۰1۳ دفتر امور قراردادها

تذکر : در این مناقصه دستورالعمل ارزیابی مالی و فرایند قیمت متناسب در مناقصات صنعت نفت اجرا می شود.
تذکر مهم : قيمتها متناسب با کالای ساخت داخل با لحاظ کیفیت ارائه گردد.

این آگهی در سایت شرکت گاز استان گیلان                                                           و همچنین پایگاه ملی اطلاع رسانی مناقصات 
)معاونت راهبردی ریاست جمهوری  (http : / / iets . mporg . ir  قابل رویت میباشد.

نوبتاول

  shana.ir ,   http : / / www . nigc - gl . ir

رییس مرکز مدیریت پیوند و درمان بیماری های 
وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی با بیان 
اینکه اولین پیوند ریه در سال جدید در بیمارستان 
مسیح دانشوری با موفقیت انجام شد، گفت: این 
اشتراک  به  با  است که  تیمی  حاصل کار  پیوند 
گذاشتن توانمندی های خود برای حیات دوباره و 

کاهش رنج بیمار تلاش می کنند.
مهدی شادنوش با اشاره به انجام موفقیت آمیز 
اظهار کرد:  در سال جدید  ریه  پیوند  اولین عمل 
قهرمان اهدا کننده بیماری ۳۳ ساله است که از 
بیمارستان  طریق واحدهای فراهم آوری اعضای 
تایید مرگ  از  بعد  و  دانشوری شناسایی  مسیح 
حیاتی  دوعضو  خانواده،  رضایت  اعلام  و  مغزی 
وی یعنی قلب و ریه جهت پیوند به دیگر بیماران 

شد. برداشت 
 ۲۲ یکشنبه  روز  ریه  پیوند  عمل  داد:  ادامه  او 
بهداشتی  های  پروتکل  رعایت  با  و  فروردین 
یک  طی  ویروس کرونا،  با  مقابله  و  پیشگیری 
بیمارستان  تیمی و عمل جراحی پیچیده در  کار 
موفقیت  با  ساله   ۵۴ بیمار  به  دانشوری  مسیح 

شد. انجام 
در  نیز  بیمار  این  قلب  اینکه  بیان  با  شادنوش 
دیگری  نیازمند  فرد  به  رجایی  شهید  بیمارستان 
پیوند شد، بیان کرد: پیوند ریه، عملی پیشرفته و 
از نظر پیچیدگی عمل و هماهنگی بین تیم های 
مختلف درمانی یکی از مشکل ترین پیوند است 
که خوشبختانه ایران از جمله کشورهای پیشگام 
در زمینه این نوع پیوند در خاورمیانه و آسیا است.
رییس مرکز مدیریت پیوند و درمان بیماری های 
وزارت بهداشت تصریح کرد: این پیوند حاصل کار 
تیمی است که با به اشتراک گذاشتن توانمندی 
های خود برای حیات دوباره و کاهش رنج بیمار 

تلاش می کنند.
او گفت: اهدای عضو عزیز از دست رفته هر چند 
تصمیمی سخت است، اما می تواند زندگی را به 
دچار  فردی که  هدیه کند؛  نیازمند  بیماران  دیگر 
می تپد،  مدتی  تا  قلبش  می شود،  مغزی  مرگ 
اجازه  نباید  بنابراین  می کشند،  نفس  ریه هایش 
حرکت  از  خاک  در  پیوندی  اعضای  این  دهیم 

بایستند.

میزان  گفت:  پرستاری  نظام  عالی  شورای  دبیر 
ماهانه حدود  در سال گذشته  پرستاران  مهاجرت 
1۰۰ الی 1۲۰ نفر بوده است، یعنی در سال گذشته 
بیش از هزار پرستار از کشور مهاجرت کرده است.
حمیدرضا عزیزی دبیر شورای عالی نظام پرستاری 
کشور در با اشاره به اظهاراتی مبنی بر اینکه ماهی 
۵۰۰ پرستار از کشور مهاجرت می کنند، بیان کرد: 
اعداد که گفته می شود، درست نیست، طبق  این 
از واحد بین الملل داریم، آمار ماهی  آمارهایی که 

۵۰۰ نفر مهاجرت رد می شود.
از  خارج  به  پرستاران  مهاجرت  داد:  ادامه  او 
کشور به دلیل شرایط کرونا و مسائل معیشتی و 
مشکلات اقتصادی کشور است که در یک الی یک 

است. داده  رخ  نیم گذشته  و  سال 
گذشته  سال  در  مهاجرت  میزان  افزود:  عزیزی 
یعنی  است،  بوده  نفر   1۲۰ الی   1۰۰ حدود  ماهانه 
در سال گذشته بیش از هزار پرستار ما مهاجرت 
کرده است، اما اینکه دوستان می گویند ماهی ۵۰۰ 
پرستار از کشور خارج می شود، آمار درستی نیست.
بپذیریم  را  واقعیت  این  باید  ما  همه ی  او گفت: 

که وضعیت معیشتی و اقتصادی در کشور خوب 
نیست و همکارانی هستند که مهاجرت را ترجیح 
نکته  چند  به  توجه  با  موضوع  این  می دهند، 
سالمندان  تعداد  به  نخست  است؛  تحلیل  قابل 
نیروی  اینکه  و  برمی گردد  اروپایی  کشورهای  در 
پرستار ایران از نظر مهارت، دانش و تجربه زبانزد 
بنابراین خیلی ها راغب هستند تا نیروی  است و 

از کشور ما را جذب کنند. به کار  جوان و آماده 
عزیزی افزود: بنابراین وضعیت معیشتی بازار کار 
و توانمندی پرستاران سبب افزایش درخواست ها 
مراقبت  همکارانمان  از  باید  صورتی که  در  شده، 

اتفاق نیفتد. شود تا مهاجرت 
او در ادامه گفت:  نکته ی آخر اینکه در کشور ما 
باعث  این  و  است  معیوب  بسیار  پرداخت  نظام 
و  بی عدالتی ها  تبعیض ها،  وقتی  تا  می شود 
رفتارهای ناشایست در حوزه ی نظام سلامت اتفاق 
و  رسانی  خدمت  برای  خود  انگیزی  افراد  بیفتد، 

بدهند. دست  از  ماندن کامل 
عزیزی افزود: همه ی اینها یک زنگ خطر است تا 
ما زیرساخت ها را اصلاح کنیم، چون کار در نظام 

سلامت به شکل تیمی انجام می شود و بیمار یک 
فرایند تیمی را طی می کند، در این فرایند هر کسی 
حتی  گیرد،  قرار  توجه  مورد  باید  دارد  نقشی  که 
می گوییم،  ببینید،  یکسان  را  همه  نمی گوییم  ما 
افراد  و تلاش  توان  دانش،  با  و متناسب  عادلانه 
دیده شوند، این به معنای برابری نیست، بلکه به 
معنای عدالت است، بنابراین اگر ایرادها رفع شود، 
بیشتر  تلاش  با  همکاران  بود که  خواهیم  شاهد 

کار می کنند.
کرد:  تاکید  پایان  در  عزیزی  ایلنا،  گزارش  به 
این همه شهید که ما تقدیم کردیم،  از  متاسفانه 
هنوز وضعیت پرونده ی اکثر شهدا بلاتکلیف است 
وضعیت  هنوز  است،  نیامده  آنها  برای  حکمی  و 
نشده  تعیین  شهدا  این  خانواده های  معیشت 
است، خیلی  از خانواده ها حکم شهادت عزیزشان 
به  باید  مزایایی که  و  حقوق  هنوز  اما  را گرفتند، 
این  و  نکردند  دریافت  را  برسد  همسر  و  فرزند 
حرمت مقدسی که برای شهدا قائل هستیم را زیر 

می برد. سوال 

 انجام موفقیت آمیز نخستین پیوند ریه
در سال 1400

دبیر شورای عالی نظام پرستاری

بیش از 1000 پرستار در سال گذشته از کشور مهاجرت کرده اند

7ادامه در صفحۀ
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در حالی که روزانه ابتلای قطعی بیش از 
)و  می شود  تایید  کشور  در  نفر  هزار   ۲۰
آمار ابتلا و مرگ ومیر واقعی، قطعا بالاتر 
از آمار تشخیص آن است( تاکنون فقط 
حدود ۳7۶ هزار نفر دُز اول واکسن کرونا 
و حدود 1۲۲ هزار نفر هم دُز دوم را تزریق 
واکسن های  مجموع  بنابراین  کرده اند. 
هم  دُز  هزار   ۵۰۰ به  هنوز  شده  تزریق 
روحانی گفته که  حسن  است.  نرسیده 
از  سنگین تر  ایران،  در  کرونا  موج های 
موج های اروپا نیست؛ یا این حال گفته 
که موج چهارم موج بلندتر و سخت تری 
 ۹۰ به  پروتکل ها  رعایت  باید  و  است 
درصد برسد. رئیس جمهوری گفت: »طبق 
گزارش سازمان بهداشت جهانی در دو ماه 
گذشته هر هفته سرایت ویروس دوبرابر 
همه گیری  دلیل  به  این  و  است  شده 
ویروس جهش یافته است. من با برخی 
از سران کشورهای همسایه که صحبت 
می کردم همه آنان گرفتار این موج تازه 

شده اند.«
روحانی در ادامه گفت: »اینکه فکر کنیم 
فقط سفر نرویم و این کافی است، نه. 
در شرایط فعلی فقط سفر نرفتن کافی 
یک  و  نیاید  هیچکس  پس  نیست. 
موضوع را بگوید و تاکید کند که مشکل 
فقط این یکی است. نه اینگونه نیست. 
باید همه مشکلات حل شود و حل آن 

در یک جمله جمع می شود و آن تغییر 
که  شرایطی  در  است...  زندگی  سبک 
مشکل ایجاد می شود، باید همه به فکر 
باشیم و دست به دست هم دهیم. در 
هم  و  باشد  هشدار  هم  باید  تریبون ها 
آرامش. نباید تریبونی داشته باشیم که 

بریزد.« بهم  را  آرامش 
در  روحانی  سخنان  می رسد که  نظر  به 
واکنش به انتقادهای سعید نمکی، وزیر 
بهداشت است که گفته بود، به هشدارهای 
او برای بستن جاده ها گوش داده نشد.

از سخنانش  دیگری  بخش  در  روحانی 
که به نظر می رسد باز هم کنایه به وزیر 
بهداشت است، می گوید، وقتی در شرایط 
آرامش قرار می گیریم و وضع هم خوب 
می شود،  دورقمی  مرگ ومیر  آمار  و 
مسابقه شروع می شود و »در آن شرایط 
کردم،  را  کار  این  من  می گوید  یکی 
را کردم،  کار  این  من  می گوید  دیگری 
معجزه کرد،  یکی می گوید ستاد خیلی 
دیگری می گوید قرارگاه این کار را انجام 
وزارتخانه  داد و یکی هم می گوید فلان 
می گویند  هم  طرف  آن  از  معجزه کرد. 
محله محوری معجزه کرد. اما وقتی این 
داستان   ... می شود  معکوس  شرایط 
تغییر می کند؛ هر کسی می خواهد این 
را به گردن دیگری بیندازد. یکی می گوید 
این بخش مقصر است، آن یکی می گوید 

دوم  و بخش  است  دیگر مقصر  بخش 
می گوید من خوب عمل کردم این بخش 

است.« مقصر  است که  سوم 

برخی حافظه شان ضعیف شده
رئیس دولت در ادامه با بیان اینکه 
باید به فکر تهیه واکسن انبوه برای ماه ها 
و حتی سال بعد باشیم، گفت: »یادمان 
شده  ضعیف  حافظه شان  برخی  نرود، 
رفتیم  روزی که  آن  نرود  یادمان  است. 
کنیم،  تهیه  واکسن  چین  و  روسیه  از 
روزنامه ها،  در  شد.  درست  فضایی  چه 
رسمی  مراکز  برخی  و  مجازی  فضای 
و  داشتند  بودند که مسئولیت  آدم هایی 
گفتند  افتخار  با  و  تریبون  پشت  آمدند 
- چون برای شان خیلی مهم بود - که 
من این واکسن را نمی زنم! بسیار خوب 
نزن! دیگری متخصص بود و آمد گفت 
آن  نمی زنم،  من  بیاورید  اگر  روسیه  از 
من  بیاورید  چین  از  اگر  گفت  یکی 
نامه هایی  هست،  یادتان  شما  نمی زنم. 
پزشکانی که  و  نوشتند  من  به خود  که 
آن را امضا کردند که هنوز نامه ها در دفتر 
و  امضا کردند  پزشکانی که  من هست. 
برخی از تشکیلات پزشکی نامه نوشتند 
نیاورید که  از روس و چین واکسن  که 
آن  نمی خورد.  درد  به  و  است  خطرناک 
تهیه  واکسن  ما می خواستیم  روزی که 
ایجاد  تزلزل  یک  و  آمدید  شما  کنیم 

کسانی  »برای  افزود:  روحانی  کردید.« 
حتی  و  بودند  واکسن  خرید  دنبال  که 
هم  بهداشت  وزارت  در  می خواستید 
همین کار را کنید تا آنان را متزلزل کنید 
البته ما هم گوش نکردیم. برخی به ما 
نوشتند که واکسن فلان کشور مورد تایید 
اگر  و  نیست  جهانی  بهداشت  سازمان 
هنوز  می کنیم.  چنان  و  فلان  ما  بخرید 
آنها واکسن  از  هم آن کشورهایی که ما 
می خریم را سازمان بهداشت جهانی تایید 
که  نرود  یادمان  ما  پس  است.  نکرده 
دیروز چه گفته ایم و حالا چه می گوییم! 
همان آدم هایی که دیروز می گفتند نخرید 
چرا کم  می گویند  و  آمده اند  امروز  حالا 
خریدید؟ چرا زودتر نخریدید؟ چرا اینطور 
نخریدید؟ چرا از آنجا نخریدید و چرا از 

نخریدید؟« اینجا 
او افزود: »بیاییم و منصفانه رفتار کنیم، 
یک  الان  واکسن  می دانیم که  همه  ما 
ضرورت است. واکسنی هم که به دردبخور 
وزارت  حتماً  را  بخریم  باید  و  است 
باید تایید کند، ما که جای  بهداشت ما 
باید  واکسنی که  آن  نداریم،  را  دیگری 
بخریم و مجاز است را وزارت بهداشت ما 

اعلام کند.« باید 
روحانی  می رسد  نظر  به  که  حالی  در 
فضای  رسانه ها،  گردن  بر  را  تقصیرها 
مجازی و مخالفان ورود واکسن چینی و 
روسی به کشور انداخته، اما مرور خبرهای 
یک سال گذشته نشان می دهد، مخالفت 
با واکسن های تایید نشده از جمله واکسن 
اسپوتنیک روسیه، مختص ایران نیست و 
در بسیاری از کشورهای جهان هم وجود 
دارد. مقالات و گزارش های زیادی نوشته 
شده که دلایل قانع کننده ای را برای عدم 
استفاده از اسپوتنیک وی بیان می کند. 
علاوه بر آن، هفته گذشته، آژانس دارویی 
واکسن  مقادیری  کرد،  اعلام  اسلواکی 
اسپوتنیک وی که از روسیه تحویل گرفته 
که با واکسن های در دست بررسی آژانس 
دارویی اروپا و آن هایی که مجله لنست 
نتیجه کارایی شان را منتشر کرده، متفاوت 
است. گرچه برخی مقامات ایرانی، از جمله 
وزیر بهداشت بارها اعلام کرده اند که اجازه 
آزمایشگاه کشورهای  به  ایران  نمی دهیم 
دلیل  نظر می رسد  به  تبدیل شود،  دیگر 
عدم ورود واکسن کافی به ایران، امساک 
همان کشورها بوده و نه مخالفت مردم با 
واکسن چینی و روسی. گفته های وزیر 
بهداشت در دو هفته اخیر این را به خوبی 
بود  گفته  نمکی  سعید  می دهد.  نشان 
که برای واکسن، بیش از ۳ هزار مکاتبه 
ماه گذشته  اردیبهشت  »از  است:  داشته 
من با وزیر بهداشت روسیه صحبت کردم، 
با چین مذاکره کردیم، با کوبا لابی کردیم  
من می دانستم که با توجه به ظرفیت تولید 
دنیا و با توجه به اینکه سرمایه داران اصلی 
جریان  این  روی  اصلی  استعمارگران  و 
به عنوان یک جریان سیاسی افتاده اند، 
به راحتی نمی گذارند که واکسن به سایر 
کشورها برسد.« به گفته سعید نمکی، قرار 
ایران  به  واکسن  میلیون  دو  روسیه  بود 
به ۴۰۰ هزار  در عمل  این عدد  بدهد که 
بود به جای  دُز رسید. چینی ها هم قرار 
دُز واکسن  دُز، فقط ۲۰۰ هزار  ۲ میلیون 
فرستادند: »قرار بود از کوواکس که پولش 
را داده بودیم برای ما سه میلیون و ۲۰۰ 
هزار دوز واکسن بیاید که این تعداد شد 
1 میلیون و ۲۰۰، اما آن قدر تعلل که نهایتا 
دوز  هزار   7۰۰ قبل  روز  چند  توانستیم 

دریافت کنیم.«

اختلاف نظر  وزارت بهداشت و رییس جمهوری ادامه دارد؛

روحانی:برخیحافظهشان
ضعیفشدهاست
همان آدم هایی که دیروز می گفتند نخرید حالا امروز آمده اند و می گویند چرا کم خریدید؟

کدخدایی:
اگر اراده اکثریت برای 

اصلاح قانون اساسی به 
وجود بیاید، تغییر و اصلاح 
قانون اساسی اشکالی ندارد

تغییر  زمان  نگهبان گفت:  شورای  سخنگوی 
نیست  پیش بینی  قابل  هم  اساسی  قانون 
نگرانی  هیچ  ایجاب کند  شرایط  زمان  هر  و 
برای بازنگری قانون اساسی وجود ندارد. به 
از  پایگاه اطلاع رسانی  گزارش ایسنا به نقل 
عضو  دانشجویان  از  جمعی  نگهبان،  شورای 
دانشجویی  بسیج  و  وحدت  تحکیم  دفتر 
دانشگاه  سیاسی  علوم  و  حقوق  دانشکده 
تهران، روز شنبه با عباسعلی کدخدایی رئیس 
پژوهشکده و سخنگوی شورای نگهبان دیدار 

و گفت وگو کردند.
بازنگری  موضوع  به  کدخدایی  دیدار  این  در 
قانون  گفت:  و  کرد  اشاره  اساسی  قانون 
اساسی سند حقوقی و متن نوشته ای است 
قانون  خبرگان  و  توسط گروه کارشناسی  که 
آن  به  اکثریت مردم  و  تنظیم شده  اساسی 
رأی داده اند؛ با توجه به مسائل و شرایط روز، 
نیازهای جدیدی به وجود آمده و اقتضائات 
اراده  اگر  می کند که  تغییر  زمان  با گذشت 
اکثریت برای اصلاح قانون اساسی به وجود 
اساسی  قانون  اصلاح  و  تغییر  نفس  بیاید، 

ندارد. اشکالی 
او افزود: زمان تغییر قانون اساسی هم قابل 
پیش بینی نیست و هر زمان شرایط ایجاب 
کند هیچ نگرانی برای بازنگری قانون اساسی 
وجود ندارد، ضمن اینکه اگر یک زمانی قانون 
معتقدم  شد،  بازنگری  و  اصلاح  اساسی 
که  عالی  شوراهای  و  تصمیم گیر  نهادهای 
قانون اساسی فعلی ذکر نشده اند، حدود  در 
صلاحیت و اختیارات شان و نحوه نظارت بر 
باید در قانون اساسی ذکر و شفاف شود. آنها، 

رئیس پژوهشکده شورای نگهبان با اشاره به 
اصل 11۳ قانون اساسی، نقش رئیس جمهور 
اصول  اجرای  را  اساسی  قانون  اجرای  در 
در  اصولی  افزود:  و  دانست  مانده  مغفول 
قانون اساسی وجود دارد مانند همین اصل ۸ 
قانون اساسی که مربوط به امر به معروف و 
نهی از منکر است که مدت های طولانی مغفول 
مانده بود و مصوبه ای در این خصوص وجود 
نداشت که بالاخره در سال 1۳۹۴ این موضوع 

به قانون تبدیل شد.
بر  نگهبان  شورای  استنباط  کدخدایی گفت: 
این  اساسی  قانون  اساس تفسیر اصل 11۳ 
اصل  در  اجرا  مسئولیت  از  مقصود  است که 
بر  نظارت  از  غیر  امری  اساسی،  قانون   11۳
مسئولیت  و  است  اساسی  قانون  اجرای 
مواردی  شامل   11۳ اصل  در  رئیس جمهور 
تشخیص،  اساسی  قانون  که  نمی شود 
و  اختیارات  اعمال  کیفیت  و  نوع  برداشت، 
وظایفی را به عهده مجلس خبرگان رهبری، 
مصلحت  تشخیص  مجمع  نگهبان،  شورای 
نظام، مجلس شورای اسلامی، قوه قضائیه و 
هر مقام و دستگاه دیگری که قانون اساسی 
است. محول کرده  وظیفه ای  یا  اختیار  آن ها  به 

است  ممکن  رئیس جمهور  داشت:  اظهار  او 
به  اساسی،  قانون  اجرای  بحث  در  زمانی 
وظیفه ی  دستگاه  آن  بدهد که  تذکر  نهادی 
به تعبیری آن  انجام ندهد و  را  قانونی خود 
نهاد، اداره امور و وظایفی که به عهده دارد را 

باشد. کرده  تعطیل 

متأسفانه در کشور ما حزب 
به معنای واقعی خودش پا نگرفته است
سخنگوی شورای نگهبان در بخش دیگری از 
سخنان به نقش احزاب در انتخابات اشاره کرد 
و افزود: یکی از مشکلات در انتخابات ما نقش 
انتخابات در همه دنیا فعالیتی  احزاب است؛ 
احزاب  مقدمه اش  و  پیش فرض  که  است 
متاسفانه  داشت:  اظهار  کدخدایی  هستند. 
خودش  واقعی  معنای  به  حزب  ما  کشور  در 
در  احزاب  اینکه  بیان  با  او  است.  نگرفته  پا 
ما  کشور  در  گفت:  ندارند،  سهمیه  انتخابات 
ارتباط احزاب با فرد کاندیدا به نحوی است که 
اگر آن فرد مورد حمایت حزبی، صاحب کرسی 
عهده  از  احیاناً  و  شود  مسئولیتی  دارای  و 
به  حزب  آن  برنیاید،  خوبی  به  مسئولیتش 
هیچ عنوان پاسخگو نیست؛ لذا احزاب باید در 
انتخابات سهمیه روشن داشته باشند و پس 
نمایندگان  عملکرد  به  نسبت  هم  انتخابات  از 
باشند.  و مسئولیت پذیر  پاسخگو  حزبی خود 
رئیس پژوهشکده شورای نگهبان با بیان اینکه 
پایین  به  بالا  از  متأسفانه احزاب در کشور ما 
گفت:  است،  محور  شخص  و  گرفته  شکل 
حزب باید نقش و حضور دائمی داشته و جمع 
محور باشد؛ حزب باید مانفیست داشته باشد، 
باید تربیت محور و کادرساز باشد و در تعریف 
داشته  فعالیت حزبی نقش و حضوری مؤثر 
واقعی وجود  به معنای  احزاب  اگر  لذا  باشد؛ 
داشته باشد، افرادی که رای می آورند با توجه 
به اینکه حزب به عملکرد آن ها نظارت می کند 
و آن فرد هم خود را نسبت به اموری که انجام 
عمل  نحوی  به  می داند،  پاسخگو  می دهد 
می کند که از گردونه حزب خارج نشده و بتواند 
مسئولیت  تداوم  نظر حزب  با جلب  دیگر  بار 

خود را داشته باشد.

 پیام حضرت آیت الله خامنه ای
به مناسبت روز ارتش:

آمادگی ها را تا سر حد نیاز 
افزایش دهید

ارتش  سالروز  به مناسبت  قوا  کل  معظم  فرمانده 
جمهوری اسلامی و حماسه آفرینی های نیروی زمینی، 
پیام  متن  ایسنا،   گزارش  به  کردند.  صادر  پیامی 

است: شرح  این  به  خامنه ای  آیت الله  حضرت 
امیر سرلشکر سیّد عبدالرحیم موسوی فرمانده محترم 

کل ارتش جمهوری اسلامی ایران
سلام من را به همه ی کارکنان عزیز ارتش و خانواده های 
محترمشان برسانید. امروز ارتش در صحنه و آماده ی 
انجام ماموریت است. این آمادگی ها را همچنان تا سر 

حد نیاز افزایش بدهید و نقش آفرینی کنید.

آمریکا از تلاش خود برای ترور 
رائول کاسترو در سال 19۶0 

پرده برداشت 
آمریکا  واشنگتن  جورج  دانشگاه  ملی  امنیت  آرشیو 
اعلام کرد، کارمندان دفتر تحقیقات فدرال )اف بی آی( 
ترتیب  سیاسی  ترور  یک  کردند  تلاش   1۹۶۰ سال 
ایسنا،  به گزارش  کنند.  ترور  را  رائول کاسترو  و  داده 
به نقل از نووستی، در بیانیه صادره از آرشیو با تکیه 
آن  سایت  در  شده که  خارج  طبقه بندی  از  اسناد  بر 
قدیمی ترین  چارچوب  در  است:  آمده  شده،  منتشر 
تلاش برنامه ریزی شده برای ترور رهبران انقلاب کوبا 
که دفتر اف بی آی انجام داده کارمندان دفتر به خلبان 
هواپیمایی که رائول کاسترو را از پراگ به هاوانا منتقل 
می کرد پاداش 1۰ هزار دلاری بعد از انجام موفقیت آمیز 
عملیات پیشنهاد کردند. برنامه ریزی شده بود خلبان 
کوبایی خوزه رائول مارتینس آن را مانند یک »حادثه« 
در حین پرواز وانمود کند. خلبان اجیر شده از سوی 
تضمین  آژانس  این  از  آمریکا  اطلاعات  سازمان 
خواسته بود تا در صورت مرگش فرزندانش را تحت 
حمایت داشته باشند. ویلیام میوری که بر مارتنیس 
ضروری  تضمین  او  به  آمریکا  داشت، گفت،  نظارت 

ارائه کرده بود.
مارتنیس و میوری طرح ترور را داخل خودرویی در 
مسیر به سمت فرودگاه بررسی کردند؛ جایی که باید 
به  آن  از  پس  می رفت  پراگ  به  آنجا  از  خلبان  این 
کوبا بازمی گشت. او هدایت هواپیمایی که کاسترو را 
این مکالمه،  از  بعد  و  برعهده داشت  منتقل می کرد، 
در  خلبان  که  داد  اطلاع  خود  فرمانده  به  میوری 
احتمال برنامه ریزی یک حادثه حقیقی بدون به خطر 
افتادن افرادی که در هواپیما بودند، تردید دارد. بعد از 
این که خلبان مارتنیس به پراگ رفت کارمندان دفتر 
افی بی آی در هاوانا پیامی را از مافوق های خود درباره 
باخبر کردن خلبان  اما  لغو طرح ترور دریافت کردند 
اجیر شده از این مساله در آن لحظه ممکن نبود. تا 
این که مارتنیس بعد از بازگشتش، خودش گفت که 
یک  دادن  جلوه  و  کاسترو  ترور  برنامه ریزی  فرصت 

نشد. فراهم  »حادثه« 

روحانی:
وقتی در شرایط آرامش قرار 
می گیریم و وضع هم خوب و 
آمار مرگ ومیر دورقمی می شود، 
مسابقه شروع می شود و در آن 
شرایط یکی می گوید من این 
کار را کردم، دیگری می گوید 
من این کار را کردم. اما وقتی 
این شرایط معکوس می شود... 
داستان تغییر می کند؛ هر 
کسی می خواهد این را به گردن 
دیگری بیندازد.

عراقچی: ما فکر می کنیم که 
مذاکرات الان به مرحله ای 
رسیده است که طرف ها 
می توانند روی یک متن 
مشترک شروع به کار کنند. 
نگارش متن الان، حداقل در 
آن حوزه هایی که اشتراک نظر 
وجود دارد، می تواند شروع شود

| پیام ما| تعداد کشته های ناشی از کرونا به 319 نفر رسید. آمار مبتلایان جدید هم بیش از 21 هزار نفر اعلام شده است. مجموع 
جان باختگان هم بر اساس آمارهای وزارت بهداشت، ۶۶ هزار و 327 نفر شده است. ایران وارد موج چهارم ویروس کرونا شده 
و به نظر نمی رسد که راهی جز رعایت پروتکل های بهداشتی برای مردم باقی مانده باشد. نزاع کلامی مستقیم و غیرمستقیم وزیر 
بهداشت و رئ یس دولت در مورد وضعیت کرونا همچنان ادامه دارد؛ وزیر بهداشت، ستاد ملی مقابله با کرونا را به بی توجهی به 
گفته ها و نظرات خود متهم کرده بود؛ حالا حسن روحانی، رئیس جمهوری، رسانه ها، فعالان رسانه های مجازی و پزشکانی را که با 
ورود واکسن روسی و چینی مخالفت کرده بودند، تلویحا مسئول وضعیت فعلی دانسته و گفته است: ما می خواستیم واکسن 

خارجی تهیه کنیم، شما آمدید و تزلزل ایجاد کردید.«
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نشست ایران و 1+4 پایان یافت

گفت وگوهای دو و چندجانبه ادامه می یابد
نشست مشترک معاونان و وزیران خارجه 
نیم  و  ساعت  یک  از  پس   ۴+1 و  ایران 
پایان یافت. به گزارش ایسنا، این نشست 
درباره چشم انداز بازگشت آمریکا به برجام 
و چگونگی اطمینان یافتن از اجرای کامل 
طرف های  تمامی  توسط  برجام  موثر  و 
انجام  مسیر  ادامه  چگونگی  نیز  و  برجام 
بررسی  به  نشست  این  در  حاضران  شد. 
گذشته  روزهای  در  گفت وگوها  روند 
پرداخته و گزارش گروه های کارشناسی در 
را  و هسته ای  تحریم  خصوص حوزه های 
مقرر شد  این نشست  در  دریافت کردند. 
همچنین  و  چندجانبه  و  دو  گفت وگوهای 
ادامه  آینده  روزهای  در  فنی  رایزنی های 
یافته و در صورت نیاز کمیسیون مشترک 

دهد. جلسه  تشکیل  دیگر  بار 
حضور  با  که   ۴+1 و  ایران  مذاکرات 
انجام  آمریکایی  هیات  غیرمستقیم 
گذشته  هفته  پنج شنبه  روز  از  می شود، 
رایزنی ها  و  شد  آغاز  وین  هتل  گرند  در 
در  نیز  و  جانبه  دو  و  جانبه  چند  طور  به 
سطوح کارشناسی و سیاسی ادامه یافت. 
و  هسته ای  کارگروه  دو  در  موضوعات 
تحریم ها دنبال می شوند. گفتنی است که 
دیپلمات های اروپایی بین هیات ایرانی و 
مالی  رابرت  ریاست  به  آمریکایی  هیات 

در  آمریکا  رئیس جمهور  ویژه  نماینده  که 
شد  و  آمد  حال  در  است،  مذاکرات  این 
هستند. مقامات ایرانی اعلام کردند که در 
مذاکرات اخیر بر این مساله تمرکز داشتند 
که لیستی از تحریم هایی که باید از سوی 
توافق  مورد  و  تهیه  شود  برداشته  آمریکا 

گیرد. قرار 
کرد:  تاکید  باره  این  در  عراقچی  عباس 
فکر  من  )تحریم ها(  لیست  »بدون 
داشته  پیشرفتی  بتوانیم  که  نمی کنم 
اتفاقی  هیچ  لیست  این  بدون  باشیم. 
تهران  که  است  گفته  او  افتاد.«  نخواهد 
همچنین آماده است لیستی مشابه درباره 
شود،  اتخاذ  باید  که  هسته ای  اقدامات 

کند. تهیه 
با این حال به نظر نمی آید تا کنون در رابطه 
با لیست تحریم های مدنظر ایران که باید 
از سوی آمریکا رفع شوند تا همه طرف ها 
به برجام بازگردند موفقیتی به دست آمده 

باشد.

عراقچی: تفاهم جدیدی 
در حال شکل گرفتن است

در  ایران  کننده  مذاکره  هیات  رئیس 
رسیده  مرحله ای  به  مذاکرات  وین گفت: 
نوشتن  برای  می توانند  طرف ها  است که 

کنند.  کار  به  شروع  مشترک  متن  یک 
عراقچی  عباس  سید  ایسنا،  گزارش  به 
وزیران  معاونان  نشست  از  بعد  روز شنبه 
خارجه ایران و 1+۴ گفت: امروز ما بعد از 
تقریبا سه روز که از کار کمیسیون مشترک 
کمیسیون  جلسه  دیگر  بار  یک  گذشت، 
بررسی  برای  دادیم،  تشکیل  را  مشترک 
روند پیشرفت بحث هایی که تا الان صورت 
گرفته، هم در حوزه رفع تحریم ها و هم در 

هسته ای. حوزه 
او ادامه داد: خوب ما گزارش کار کارگروه ها 
را مرور کردیم و بحث های خوبی هم در 
صورت گرفت.  مشترک  داخل کمیسیون 
جدیدی  تفاهم  یک  که  می رسد  نظر  به 
در حال شکل گرفتن است و اشتراک در 
و  دارد  وجود  همه  بین  الان  نهایی  هدف 
مسیری  شود،  طی  باید  هم که  مسیری 
شناخته شده تر  مقدار  یک  الان  که  است 
آسانی  مسیر  مسیر،  این  البته  است. 
نخواهد بود، اختلاف نظرها این طور نیست 
نظرهایی  اختلاف  باشد،  یافته  پایان  که 
طی  باید  که  دارد  وجود  جدی  بعضا 

کند. پیدا  کاهش  بعدی  مذاکرات 
معاون ظریف اظهار کرد: البته ما همان طور 
که بارها گفته ایم، اصلا علاقه مند به دنبال 
کردن مذاکرات فرسایشی و طولانی مدت 

است  نیاز  که  حدی  آن  در  نیستیم. 
و  شود  روشن  باید  واقعا  بحث ها  که 
پیدا  ادامه  مذاکرات  طبیعتا  شود،  گفته 
مذاکرات  که  می کنیم  فکر  ما  می کند. 
الان به مرحله ای رسیده است که طرف ها 
متن مشترک شروع  روی یک  می توانند 
به کار کنند. نگارش متن الان، حداقل در 
آن حوزه هایی که اشتراک نظر وجود دارد، 
داد:  ادامه  می تواند شروع شود. عراقچی 
ایرانی متون مورد  به همین منظور هیات 
و  هسته ای  حوزه  در  هم  را  خودش  نظر 
و  آماده کرده  تحریم ها  رفع  حوزه  در  هم 
ارائه کرده به همه طرف های دیگر  را  این 

معرفی  ما  متونی که  این  ما  اعتقاد  به  و 
مبنای  و  مبنای مذاکرات  کردیم می تواند 
اینکه  نه  باشد.  نهایی  توافق  به  رسیدن 
خواهد  ما  متون  عینا  نهایی  توافق  لزوما 
بود، اما این متون مبنای مذاکره می شوند 
و در چارچوب این متون ما فکر می کنیم 
که رسیدن به یک توافق که خواسته های 
ایران را تامین کند و خواسته طرف مقابل 
را هم برای بازگشت ایران به تعهداتش در 
مسیر  متون  این  در  بکند،  تامین  برجام 
زمان  ما  نظر  به  گفت:  او  است.  روشن 
شروع نگارش متن، حداقل در مقداری که 
اشتراک نظر وجود دارد، فرارسیده است.
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راه  صنعت،  توسعه  و  حمل ونقل  افزایش  با 
شد.  باز  هم  اقیانوس ها  و  دریاها  به  انسان 
نه  انسانی،  از فعالیت های  ناشی  سروصدای 
زمین،  روی  و  طبیعت  در  موجودات  بر  تنها 
تاثیر  هم  دریایی  موجودات  روی  بلکه 
به سزایی می گذارد. یافته ها نشان می دهد که 
با افزایش آلودگی های صوتی و سروصداهایی 
با منشا انسانی، نهنگ ها و دلفین ها در طولانی 
مدت، ۶۰ درصد توانایی های ارتباط گیری خود 
را از دست می دهند. تحقیقات جدیدی روی 
این موضوع در جریان است که بفهمیم چگونه 
زندگی موجودات  انسانی روی  سروصداهای 
دریایی تاثیر می گذارد و زندگی آنها را تهدید 

می  کند.
و  قرنطینه  ایجاد  و  ویروس کرونا  شیوع  با 
فرا  را  جا  همه  سکوت  سراسری،  تعطیلی 
گرفت؛ خیابان ها، جاده ها، مسیرهای دریایی. 
طبیعی  زندگی  بهبود  از  زیادی  گزارش های 
موجودات، منتشر شد. دیده شدن دلفین ها 
و نهنگ ها در مناطقی که سال ها بود به خاطر 
صدای کشتی ها از آنجا رفته بودند، یکی از این 

بود. تغییرات مشهود 
شیوع  شرایط  بهبود  با  اما که  نپایید  دیری 
بخش های  دیدن  آسیب  با  البته  و  بیماری 
شدند  ناچار  دولت ها  کشورها،  در  اقتصادی 
شرایط را به حالت پیشین دربیاورند تا اقتصاد 
این متحمل آسیب نشود. سکوت،  از  بیش 
دوباره شکسته شد و زندگیِ پر سروصدا به 

حالت پیشین خود درآمد. حالا اما دانشمندان 
سال  ساکت ترین   ،۲۰۲۰ سال  می گویند که 

است. بوده  اقیانوس ها  برای 
به گزارش خبرگزاری گاردین، این پژوهشگران 
معتقدند که سکوت نسبیِ ایجاد شده می تواند 
برای یک  را  ارزشمندی  داده های مقایسه ای 
آزمایش از پیش تعیین نشده در اختیار ما 
قرار دهد تا متوجه شویم تاثیر آلودگی صوتی 
بر زندگی نهنگ ها، مرجان ها و سایر گونه های 

دریایی چگونه است.

اقیانوس دیگر ساکت نمی شود
روی  نوری  آلودگی های  مانند  درست 
زمین، سروصداهای انسانی در اقیانوس ها هم 
در حال افزایش است و نگرانی هایی را ایجاد 
کرده است. چرا که ثابت شده این سروصداها 
باعث مختل شدن زندگی گونه هایی می شود 
که برای ارتباط و جهت یابی از صدا استفاده 
پایین  فرکانس  با  سیگنال های  می کنند. 

می تواند تا هزاران کیلومتر دورتر برسد.
آرام  اقیانوس  شرقی  شمال  در  مطالعات 
اوایل  تا   1۹۶۰ دهه  میان  در  داده که  نشان 
فرکانس  با  شده  تولید  صداهای   ،۲۰۰۰ دهه 
کمتر از 1۰۰ هرتز توسط انسان ها، هر ده سال، 
این  با  است.  داشته  دسی بلی   ۳ افزایش 
حساب، میزان آلودگی صوتی در حال حاضر 
هم اندازه صداهای طبیعی )یعنی صداهایی که 
به صورت طبیعی و نه از طریق فعالیت های 
انسانی ایجاد می شود( در اقیانوس ها است.

این صداها اما سال گذشته در اوج تعطیلی 
اساسی  کاهش  مه،  و  آوریل  مارس،  ماه 
پیدا کرد. این سکوت، مانند ویروس کووید، 
نقاط در  به سایر  و  آغاز شد  اطراف چین  از 
جهان گسترش پیدا کرد. در تابستان اما با باز 
شدن شرایط و برداشته شدن بخش زیادی از 
محدودیت ها، شرکت های حمل و نقل دریایی 
برای جبران زمان از دست رفته، هجوم آوردند 
و سروصداها دوباره به اوج خود رسید. سطح 
صدا اکنون نزدیک به میانگین سال های اخیر 

تثبیت شده است.
به گذشته می گویند  نگاه  با  دانشمندان حالا 
که سال ۲۰۲۰، »سال سکوت اقیانوس« بود 
و قرار است داده های مرتبط با این بازه زمانی 
در ماه های پیش رو در مجله های علمی منتشر 

شود.
زیست  محیط  مدیر برنامه  آسوبل،  جسی 
انسانی در دانشگاه راکفلر می گوید: »خودتان 
آماده  هیجان انگیز  نتایج  این  دیدن  برای  را 
کنید. دیگر بعید است که اقیانوس ها تا ده ها 
سال دیگر به اندازه آوریل سال ۲۰۲۰ ساکت 

شوند.«

صدا در اقیانوس مثل نور است
انسانی،  منشا  با  صداهای  شدن  آرام 
خطوط  و  ساحلی  مناطق  در  هرجا  از  بیش 
جنیفر  بود.  مشهود  کشتی ها  عبور و مرور 
و  تحقیقات  مرکز  مدیر  مینسیس-اولدز، 
نیوهمپشایر،  آموزش آکوستیک در دانشگاه 

می گوید که این موضوع، شرایط را برای یک 
»آزمایش طبیعی« ایجاد کرد. به گفته او از 
انسانی  سروصداهای  صنعتی،  انقلاب  زمان 
صداهای طبیعیِ باد، امواج و یخ ها را پوشانده 
و موجودات دریایی را مجبور کرده که خود را 
با شرایط جدید وفق دهند و مثل مشتریان 
یک رستوران شلوغ رفتار کنند که برای شنیده 
شدن صدایشان باید فریاد بزنند یا حرفشان 

را تکرار کنند. این بخشی از یک پروژه بزرگ تر 
است. آسوبل »بنیان گذار آزمایش بین المللی 
اقیانوس ساکت« است؛ برنامه ای 1۰ ساله که 
از سال ۲۰1۵ به منظور اندازه گیری صداهای 
اقیانوس ها  مناطق  از  بسیاری  در  طبیعی 
آغاز شده است. بخشی از این هدف، ایجاد 
اپراتورهای کشتی ها،  ترغیب  برای  شواهدی 

و کاربران جت اسکی  و گاز،  نفت  تاسیسات 
به  خود،  دریایی  سروصدای  کاهش  برای 
است. دریایی  اکوسیستم های  حفظ  خاطر 

آسوبل می گوید: »ما خیلی دوست داریم که 
کلمه مناظر صوتی بیشتر و بهتر شناخته شود.  
صدا در اقیانوس، درست مثل نور است. صدا، 
اقیانوس را برای بسیاری از حیوانات روشن 
منظور  به  آن  از  دریایی  موجودات  می کند. 
استفاده  شکار  و  دیگران  با  گرفتن  ارتباط 
می کنند و این ها با سروصدای بیش از حد، 

دید. خواهند  آسیب 
متخصصان  جمله  از   – همکارانش  و  او 
سن آندرو- قصد دارند شبکه هیدروفون، به 
 ۵۰۰ از  بیش  به  را  جنوبی  نیم کره  در  ویژه 

دهند. گسترش  دستگاه 
همکاری  و  مدل سازی  از  استفاده  با  آنها   
سایر  و  حمل ونقل  شرکت های  با  داده ای 
بتوانند  که  امیدوارند  اقیانوس ها،  کاربران 
را  اقیانوس ها  صدای  از  جهانی  نقشه ای 

کنند. تهیه 
مثل  را  مهمی  الگوهای  باید  نقشه  این   
افزایش صداها در امتداد خطوط حمل ونقل 
مزارع  و  نفتی  میدان های  نزدیکی  در  و 
مثل  درست  می تواند  دهد که  نشان  بادی 
یا  جاده ها،  در  هوا  آلودگی  اندازه گیری 
اندازه گیری آلودگی آب در اطراف کارخانه ها 

باشد. مهم  اقیانوس ها  سلامت  برای 
در حال  است.  بسیار طولانی  راه،  این  گرچه 
از  جزئیاتی  با  نسبتا  صوتی  مناظر  حاضر، 
مناطق شلوغ مثل دریای شمال و مطالعات 
تکه تکه از مناطق دیگر، وجود دارد. پر کردن 
شکاف ها و جاهای خالی نیازمند تلاش زیاد 
برای اشتراک داده ها و گزارش دهی منظم در 

است. و مکان های مختلف  زمان 
راستا  این  در  مهم  دو گام  جاری  هفته  در 
با راه اندازی یک نرم افزار  برداشته شد؛ یکی 
»روند  )مخفف   Manta به  معروف  جدید 
صداهای محیطی را در دسترس کنید«( که 
به  متخصصان  بین المللی  تیم  یک  توسط 
به منظور استاندارد  رهبری میسکیس-اولدز 
اقیانوس ها،  صدای  ضبط  داده های  کردن 

است.  شده  ایجاد 
به  برای  جدید  پلتفرم  آزمایش  دوم،  گام 
اشتراک گذاری داده های آکوستیک در سراسر 
جهان است: Opus )پورتال باز برای صداهای 
در  وگنر  آلفرد  موسسه  توسط  آب( که  زیر 

است.  شده  ساخته  آلمان  برمرهاون، 
آسوبل، تحولات اخیر در شبکه مناظر صوتی را 
با تکمیل حلقه ماهواره های اطراف خط استوا 

در سال 1۹7۹ مقایسه کرده است.
ماهواره ای،  حلقه  تکمیل  با  زمان،  آن  در   
جشنی در دفتر هواشناسی جهانی در ژنو برپا 
شد که دانشمندان اعلام کردند می توانند برای 

اولین بار تمام اتمسفر را زیر نظر بگیرند.
حالا آسوبل پیش بینی کرده است: »ما اکنون 
در ابتدای دوره ای هستیم که می توانیم مناظر 
صوتی اقیانوس ها را به همان شیوه مشاهده 

کنیم.«

دانشمندان دریافتند با شیوع کرونا در سال 2020 آلودگی های صوتی در دریا، به کمترین میزان خود رسیده است

یکسالسکوتدراقیانوس
از اواسط دهه ۶0 تا اوایل دهه 2000، صداهای تولیدشده 

 با فرکانس کمتر از 100 هرتز، هر ده سال افزایش سه دسی بلی داشته است

شهادت محیط بان راور 
پس از سه سال احراز شد 
استان  زیست  محیط  حفاظت  مدیرکل 
»علی  محیط بان  »شهادت  گفت:  کرمان 
خواجویی راوری« پس از قریب به سه سال احراز 
شد.« مرجان شاکری درباره احراز شهادت شهید 
خواجویی به شبستان گفت: »در اواخر سال ۹۹ 
بود که بنیاد شهید شروع به درخواست بعضی از 
مدارک برای تکمیل پرونده کرد و نیمه فروردین 
ماه امسال به ما اعلام کردند که شهادت علی 
خواجویی احراز شده و باید احکام کارگزینی و 
... را بروزرسانی کنیم تا حقوق و مزایای خانواده 
بنیاد  الگوی  بر اساس  این طریق  از  را  شهید 

شهید پرداخت کنیم.«
مدیرکل حفاظت محیط زیست استان کرمان با 
اشاره به اینکه در مرداد ماه سال ۹7، به فاصله 
چند روز ۲ محیط بان کرمانی را از دست دادیم که 
آن زمان فقط در خبرها »شهید« اعلام شدند اما 
احراز شهادت اتفاق نیفتاد، گفت: »یکی از این 
محیط بانان »مهدی احمدی نیک« در قلعه گنج 
بر اثر تعقیب و گریز و در تصادف دچار حادثه شد 
و پرونده شهادت او در دست بررسی است.« او 
ادامه داد: »به فاصله 1۰ یا 1۵ روز بعد از این 
حادثه، محیط بان شهید »علی خواجویی راوری« 
)۳۵ ساله( در کوهستان های راور، مورد اصابت 
مستقیم گلوله قرار گرفت و قاتل دستگیر شد اما 
لازم بود که بنیاد شهید مراحلی را طی کند؛ برای 
قاتل باید حکم صادر شود و پرونده تکمیل شود 
تا در شورا مورد بررسی قرار بگیرد. در نهایت به 
کمک دستگاه قضایی و پیگیری هایی که صورت 
گرفت حکم قصاص برای قاتل صادر و برگه های 

بازجویی او به بنیاد شهید تقدیم شد.«
 شاکری ادامه داد: »با پیگیری هایی که صورت 
گرفت، شهادت محیط بان علی خواجویی راوری 
اقدام  آن در دست  بقیه مراحل  و  احراز شده 

است.«

اولین نوزاد گوزن زرد 
در باغ شادی متولد شد 

محیط بانان منطقه حفاظت شده جنگل باغ شادی 
چاهک در سال جدید حین پایش سایت، موفق 
به مشاهده یک گوساله گوزن زرد ایرانی که تازه 

به دنیا آمده، شدند.
سرپرست محیط زیست شهرستان خاتم با بیان 
این خبر به ایرنا گفت: »در سال ۹۹ برنامه غذایی 
کامل تری برای گوزن ها در نظر گرفته شد و تا 
پایان سال ادامه پیدا کرد. به همین دلیل گوزن ها 
از وضعیت جسمانی خوبی برخوردار هستند و 
پیش ینی می شود امسال تعداد زایمان ها نسبت 

به قبل رشد قابل توجهی داشته باشد.«
اصلی  »هدف  داد:  ادامه  شمسایی  موسی 
در  گونه  مجدد  رهاسازی  تکثیر،  سایت های 
طبیعت است که در چند سال گذشته سایت باغ 
شادی خاتم از طرف بعضی کارشناسان اتحادیه 
جهانی حفاظت از طبیعت برای مرحله رهاسازی 

است.« شده  انتخاب 

تامین امنیت غذایی آینده 
با افزایش 50 درصدی 

میزان کنونی میسر است 
بدون  اقلیم  تغییر  که  معتقدند  کارشناسان 
تلاش مشترک مصرف کنندگان، صنایع غذایی، 
سیاست گذاران عمومی و نهادهای دولتی تاثیر 
مخرب قابل توجهی بر تولید جهانی غذا و سلامت 
انسان خواهد گذاشت. به گزارش ایسنا، به نقل 
 1۲ جامع  بررسی  یک  در  محققان   ،Earth از 
ماهه تشخیص داده اند که تلاش برای امنیت 
جهانی تامین مواد غذایی ضروری است. این 
بررسی خواستار اقدام فوری درباره تامین تغذیه 
و سلامتی در سراسر جهان شده است. کالین 
کرتین  دانشگاه  در  بررسی  این  محقق  بینز، 
در  آب وهوایی  »تغییرات  عنوان کرد:  استرالیا 
۵۰ سال گذشته، تاثیرات مخربی بر سلامتی و 
تولید مواد غذایی داشته است و برای مقابله با 
اثرات سو آن باید کارهای بیشتری انجام شود. 
دهه  این  عمومی  بهداشت  چالش  مهم ترین 
اقلیم و  از تغییر  و در واقع این قرن، ترکیبی 
ادامه داد: »با وجود  او  کیفیت تغذیه است.« 
جهانی،  تغذیه  میزان  در  بسیار  پیشرفت های 
همچنان برای تامین مواد غذایی جهانی با تهدید 
مداوم تغییر آب وهوا مواجه هستیم و کشورهای 
در  آسیا  از  بخشی  و  آفریقا  صحرای  جنوب 
معرض خطر بیشتری قرار دارند. در حال حاضر، 
تولید مواد غذایی کافی برای مصرف با استفاده 
از شیوه های نوین کشاورزی، فناوری و عدالت در 
توزیع وجود دارد، اما تخمین زده شده که تولید 
مواد غذایی تا سال ۲۰۵۰ برای غلبه بر کمبودها 
و پاسخ به نیازهای جمعیت در حال رشد باید 
۵۰ درصد افزایش یابد.« نتایج بررسی ها نشان 
لازم  دستورالعمل های  از  پیروی  با  می دهد، 
رژیم  غذایی و انتخاب مواد غذایی مانند ماهی، 
غلات سبوس دار، میوه، سبزی، حبوبات، مغزها، 
محیطی  تاثیرات  که  زیتون  روغن  و  توت ها 
کمتری دارند، علاوه بر بهبود سلامت، به کاهش 
نیز  پایدار  توسعه  اهداف  و  گازهای گلخانه ای 
می توان کمک کرد و سطح تولید مواد غذایی در 

آینده را بهبود بخشید.

آرام شدن صداهای با منشا 
انسانی، بیش از هرجا در 
مناطق ساحلی و خطوط 

عبور و مرور کشتی ها مشهود 
بود. مدیر مرکز تحقیقات و 

آموزش آکوستیک در دانشگاه 
نیوهمپشایر می گوید از زمان 
انقلاب صنعتی، سروصداهای 
انسانی صداهای طبیعیِ باد، 

امواج و یخ ها را پوشانده و 
موجودات دریایی را مجبور کرده 
که خود را با شرایط جدید وفق 

دهند و مثل مشتریان یک 
رستوران شلوغ رفتار کنند که 
برای شنیده شدن صدایشان 

باید فریاد بزنند یا حرفشان را 
تکرار کنند

بر اساس گفته های گروهی از دانشمندان که روی نقشه جهانی مناظر صوتی زیر آب کار می کنند، تعطیلی سراسری به واسطه شیوع 
کووید-19 سال 2020 را به ساکت ترین سال برای اقیانوس های جهان تبدیل کرده است. پژوهشگرانی که مشغول کار روی پروژه شبکه ای 
از 231 هیدروفونِ غیرنظامی )میکروفون های زیر آب که به جهت ضبط صداها و دریافت موج های لرزه ای در آب قرار داده می شود( 
هستند، می گویند که بهار سال گذشته، آلودگی های صوتی ناشی از صدای موتور کشتی ها، فعالیت های ماهی گیری با تور، سکوهای 

نفتی، استخراج زیر دریا و سایر فعالیت های انسانی، به طور چشمگیری کاهش پیدا کرده است.
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طبیعی کشور  منابع  حفاظت  یگان  فرمانده 
در  چوب  قیمت  اینکه  به  توجه  »با  گفت: 
یافته است، بی شک  افزایش  برابر  کشور ۸ 
قاچاق چوب وسوسه انگیز و پر سود است.«

به  اشاره  با  عباس نژاد  علی  برنا،  به گزارش 
اثر افزایش برخوردها برای مهار قاچاق چوب 
و کنترل و بازرسی های متعدد در ورودی و 
قاچاق  روش های  تغییر  بر  جنگل  خروجی 
باید  چوب  قاچاق  مهار  »برای  چوب گفت: 
خودروی  مثال  برای  شود.  اصلاح  قوانین 
سازمان  در  توقیف  صورت  در  چوب  حامل 
جریمه  چوب  حمل  برای  فقط  تعزیرات 
می شود. در حالی که باید برخورد تخربی با 
این مقوله انجام شود جرم فقط حمل چوب 
نیست، بلکه تخریب جنگل و اقدامات ضد 

است.« زیستی  محیط 
او ادامه داد: »همچنین باید با فرد تخریب 
عنوان مجرم  به  منابع محیط زیست  کننده 
برخورد شود. سازمان جنگل ها پیگیری این 
اقدامات  باره  این  در  بتوان  تا  است  مقوله 

مناسب در دستور کار قرار داد.«
طبیعی کشور  منابع   حفاظت  یگان  فرمانده 
فرصت  افراد  از  »بسیاری  افزود:  همچنین 
قاچاق  نوع  این  جنگلی  حاشیه  در  طلب 
آن  به  مبادرت  و  دانسته  پرسود  شغل  را 

» می کنند.
عباس نژاد با بیان اینکه در حال حاضر قاچاق 

خودروهای  شخصی،  خودروهای  با  چوب 
می شود،  انجام   ... و  حمل گوشت  کامیون 
ادامه داد: »برخورد ما با قاچاقچیان همچنان 
ادامه دارد. در طول یک سال گذشته حدود 
۳۰ تا ۳۵ درصد افزایش برخورد، دستگیری 

و کشفیات در کشور را داشتیم.«
منابع  طبیعی کشور  حفاظت  یگان  فرمانده 
تاکید کرد: »طی سال جاری برنامه ای برای 
شرکت هایی  اقدام  این  در  داریم.  حفاظت 
دارند  عهده  بر  را  جنگل  حفاظت  عرصه  که 
وضعیت  ماهواره  سیستم  و  بالگرد  توسط 
موجود جنگل را بررسی و عکس و فیلم تهیه 

می کنند.«

تهیه  با  »بی شک  داد:  ادامه  عباس نژاد 
عکس، فیلم و تحویل آن به مقامات مربوطه 
نمایان  کشور  جنگلی  پوشش  تغییرات 
می شود. با این تفاسیر شرکت ها و نیروهای 
حفاظت در جنگل باید پاسخگو در زمینه بروز 

باشند.« اتفاق  گونه  هر 
طبیعی کشور  منابع   حفاظت  یگان  فرمانده 
درباره جذب نیرو در طول سال جاری گفت: 
»مسئولان امر با رایزنی های انجام شده در 
جذب  نیروها،  وضعیت  تغییر  جاری  سال 
امکانات  خرید  امکانات،  تجهیز  نیروها، 
حفاظتی و اعتبارات قابل توجهی را در دستور 

دارند.« کار 

تشدید حفاظت، روش های قاچاق چوب را تغییر داده است
منابع طبیعی

بهانه وزارت نیرو این است 
که سال آبی جاری خشک و 
کم بارش بوده اما بر اساس 
توافق های انجام شده قرار 
است در سال های کم بارش 

هم مصرف آب در تمامی 
حوزه ها کم شود تا محیط 
زیست بتواند حق خود را 

برداشت کند

نگرانی ها از وضعیت دریاچه ارومیه در پی تخصیص ندادن حقابه

 تراز دریاچه کاهش یافته است
رئیس استانی ستاد احیای دریاچه ارومیه با 
اشاره به اینکه وزارت نیرو در پرداخت حقابه 
دریاچه ارومیه کوتاهی کرده است، گفت: »در 
ارومیه  دریاچه  اکولوژیک  تراز  حاضر  حال 
نسبت به مدت مشابه در سال قبل کاهش 

یافته است.«
فرهاد سرخوش به ایسنا توضیح داد: »دی 
البته  ماه پارسال میزان مصارف و منابع و 
حقابه دریاچه ارومیه طبق جداولی که هر 
سال وزارت نیرو تهیه می کند، تعیین شد. بر 
این اساس قرار شد از سدهای حوضه آبریز 
ارومیه ۶۴۰ میلیون مترمکعب آب به سمت 

دریاچه رهاسازی شود.«
او با بیان اینکه حقابه دریاچه ارومیه باید از 
ابتدای آذر ماه سال گذشته تا آخر اردیبهشت 
امسال به تدریج رهاسازی شود، عنوان کرد: 
آب  مترمکعب  میلیون   1۶۰ فقط  »تاکنون 
کمتر  بسیار  شده که  رهاسازی  دریاچه  به 
نیرو  وزارت  از سوی  تعیین شده  از حقابه 

است.«
سرخوش ادامه داد: »بهانه وزارت نیرو این 
است که سال آبی جاری خشک و کم بارش 
بوده و برف زیادی در حوضه آبریز دریاچه 
ارومیه نداشتیم که طی فروردین و اردیبهشت 
به سمت سدها حرکت کند این در حالیست 
که بر اساس توافق های انجام شده قرار است 
در سال های کم بارشی مثل امسال مصرف 

کشاورزی  ازجمله  حوزه ها  تمامی  در  آب 
کاهش پیدا کند تا محیط زیست بتواند حق 
خود را برداشت کند اما در شرایط کنونی فقط 

حقابه دریاچه ارومیه از بین رفته است.«
به گفته او در سال آبی 1۳۹7-1۳۹۶ میزان 
بارش  در حوضه آبریز دریاچه ارومیه از سال 
آبی جاری کمتر بود اما طی این سال حدود 
۴۶1 میلیون مترمکعب آب به سمت دریاچه 
سال های  در  حتی  بنابراین  شد.  رهاسازی 
زیست  محیط  حق  می توان  نیز  خشک 
آب  حجم  حاضر  درحال   کرد.  پرداخت  را 
سدهای استان آذربایجان غربی ۹۶۰ میلیون 
مترمکعب )1۰ درصد کمتر از پارسال( بوده و 
میزان بارش ها هم حدود ۲۰ درصد کاهش 

یافته است.
دریاچه  اکنون  اینکه  به  اشاره  با  سرخوش 
آن  و سدهای  آبریز  از حوضه  فقط  ارومیه 
تغذیه می کند و هیچگونه انتقال حوضه به 
حوضه آب در این منطقه نداریم، اظهار کرد: 
»این نگرانی وجود دارد که در صورت عدم 
پرداخت حقابه با شروع گرما و تبخیر آب تراز 
و حجم آب دریاچه ارومیه کاهش پیدا کند.«
رئیس استانی ستاد احیای دریاچه ارومیه 
تا  ارومیه  دریاچه  اکولوژیک  »تراز  افزود: 
است  متر   ۴۳/1۲71 ماه  فروردین  اواسط 
که نسبت به مدت مشابه در سال گذشته 

است.« یافته  کاهش 

| روزنامه نگار |
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گرمابه علی قلی آقا در تملک اداره کل اوقاف 
و در اجاره شهرداری اصفهان است و اکنون با 
آثار  دارد.  فعالیت  مردم شناسی  موزه  کاربری 
تاریخی در تملک دستگاه ها باید با بودجه های 
این نهادها و با نظارت میراث فرهنگی مرمت و 
حفاظت شوند، اما درباره این بنا چنین نیست. 
تَرَک های   ، کاشی کاری ها  نامطلوب  شرایط 
سقف ها و طاق های برخی قسمت های حمام 
علی قلی آقا در حالی شدت گرفته است که روند 
رسیدگی به این آسیب ها به دلیل اختصاص 
نگرفتن بودجه از  سوی شهرداری مختل شده 
و در نبود نظارت کافی از سوی میراث فرهنگی 
آثار شاخص کاشی کاری های این حمام و به 
خصوص کاشی کاری منتسب به چهره علی قلی 
آقا با شرایط نامطلوب به حال خود رها شده اند.
ایرنا در گزارشی نوشته است: حمام علی قلی آقا 
یک بنای صفوی ارزشمند در محله بیدآباد از 
اوایل  تا  است که  اصفهان  قدیمی  محله های 
دهه هفتاد کاربری گرمابه داشت اما با شرایط 
به  را  آن  اوقاف  و  شد  تعطیل  سامان  به  نا 

داد. اجاره  شهرداری 
سازمان نوسازی و بهسازی شهرداری اصفهان 
موزه  به  و  مرمت  را  بنا  این   ۸۳ سال  از 
مردم شناسی تبدیل کرد و حالا با گذشت 17 
این  طی  در  رطوبتی که  و  نم  دلیل  به  سال 
پایش کافی  و  نظارت  نبود  دلیل  به  سال ها 
شاخص  است، کاشی کاری های  شده  افزوده 
این بنا در حال پوسته شدن و تهدید هستند.

مدیریت  که  است  حالی  در  این ها  همه 
پایان  به  رو  دوره  این  در  اصفهان  شهرداری 
است و در طول یک سال گذشته، نامه نگاری ها 
برای اختصاص بودجه برای رسیدگی به شرایط 
بر  شوره  از  ناشی  آسیب های  و  رطوبت زدگی 
کاشی ها و به خصوص در تابلوی کاشی کاری 
منتسب به علی قلی آقا بی نتیجه بوده است و در 
این میان اداره کل اوقاف و امور خیریه به عنوان 
نهادی که این حمام را در تملک دارد و درآمد 
آن وارد خزانه این نهاد می  شود  از شرایط این 
اثر تاریخی بی خبر است و از طرف دیگر اداره 
کل میراث فرهنگی نیز به عنوان نهاد ناظر آثار 
تاریخی از این ماجرا ابراز بی اطلاعی می کند.

  تزئینات منحصربه فردِ فراموش شده
محمد آقاجانی، کارشناس مرمت و کوشنده 
حمام  شرایط  درباره  اصفهان  میراث فرهنگی 
به  می گوید: »تزئینات  آقا  تاریخی علی قلی 
ارزشمند و نفیس حمام علی قلی آقا این بنا را 
کاشی کاری های  در  است.  منحصربه فرد کرده 
این بنای صفوی تابلویی وجود دارد که چهره 
بانی این بنا را  نمایش می دهد اما اتفاقی که 
در دوره مدیریت های پیشین حمام رخ داد این 

بود که روی کاشی ها را شیشه کشیدند.«
او ادامه می دهد: »ذات این بنا رطوبت دارد و 
رطوبت هم از داخل به ساختار بنا آسیب می زند 
و باید تهویه و سیرکوله)چرخش( هوایی بشود. 
روی  برای حفاظت  شیشه های سکوریتی که 
این اثر کاشی کاری گذاشته شد اگرچه نه به 

عنوان عامل صددرصد که قسمی از این دلیل بود 
که اجازه ندهد این رطوبت به راحتی چرخش 
و  به شوره  و  بماند  این شیشه  پشت  و  کند 
آسیب منجر شود.« آقاجانی که عضو انجمن 
در  مشاهداتش  از  است،  اصفهان  دوستداران 
بازدید از گرمابه می گوید که شاهد بوده »لعاب 
این تابلوی کاشی کاری به خاطر شوره ای که از 
پشت می زد و رطوبتی که لعاب ها را می ترکاند، 
پوسته می شد و می ریخت.« او در همان بازدید 
نسبت به این بی توجهی تذکر داد اما »فایده ای 

نداشت«.

این کارشناس مرمت به حساسیت کار حفاظت 
از کاشی های حمام علی قلی آقا اشاره می کند و 
می گوید: »این اثر یک بنای تاریخی و قدیمی 
است، خاک اصفهان به همراه خود رطوبت دارد 
رطوبتی  این  خاطر  به  فکری  همیشه  باید  و 
که در ذات اصلی  بناها وجود دارد بشود اما 
نمی توان گفت که چون این حمام در دوره ای 

مرمت شده  دیگر نیاز به مرمت ندارد.«

 نم زدن نفیس ترین 
تابلوی کاشی ایران

و  نفیس ترین  از  را  آقا  علی قلی  حمام  او 
باارزش ترین بناهای تحت مدیریت شهرداری 
اصفهان خواند و افزود: »هر بنایی می تواند به 
به خاطر نشست سفره های  خاطر رطوبت و  
آب زیرزمینی آسیب ببیند اما اینکه رها شود 
مشکل ساز  می تواند  نشود  برایش  فکری  و 
از  یکی  آقا  علی قلی  باشد. کاشی کاری چهره 
است که  ایران  تابلوهای کاشی  نفیس ترین 
می توانست در بهترین موزه های دنیا جا داشته 
باشد اما متاسفانه اکنون در اینجا مورد بی مهری 

است.«
سازمان  هنری  اداره  رئیس  عطریان،  علی 
اصفهان  شهرداری  ورزشی  اجتماعی  فرهنگی 
آقا،  علی قلی  حمام  خصوص  در  آنچه  درباره 
دوستداران میراث فرهنگی را نگران کرده است 
گفت: نم گرفتگی در بعضی جداره ها، تعدادی  
تَرک در بعضی طاق ها و همچنین پوسته شدن 
کاشی کاری چهره منسوب به چهره علی قلی آقا 
به واسطه نم و رطوبت از جمله آسیب های آثار 

بنای تاریخی حمام علی قلی آقا است.«
او یادآوری می کند که در این رابطه از دانشگاه 
هنر استعلام کرده اند تا به شهرداری اصفهان 
حمام  مرمت  شناخت  مسئله  فهم  »برای 
چند  نیز  آنها  بدهند.  کمک  آقا«  علی قلی 
پیشنهاد به شهرداری داده اند و اقدامات عاجل 
تعریف  بنا  رطوبت  حداقلی  برای کاهش  را 

کرده اند.

 هر اثر تاریخی نیاز
 به مراقبت دائم دارد

می دهد:  ادامه  موارد  این  بیان  با  عطریان 
»مساله پوسته شدن و اتفاقات دیگر طبیعی 
یک  به شکل  باید  را  تاریخی  اثر  هر  است، 
کهنسال نگاه کنیم که دائم نیاز به مراقبت دارد، 
شهرداری کاربری  اجتماعی  فرهنگی  سازمان 
این مکان را در اختیار دارد و بحث های مرمت 
مکان های تاریخی تحت مدیریت شهرداری بر 
عهده شهرداری منطقه یک و  سازمان نوسازی 

و بهسازی شهرداری است.«
رئیس اداره هنری سازمان فرهنگی اجتماعی 
اضافه  همچنین  اصفهان  شهرداری  ورزشی 
می کند: »در خصوص شرایط حمام علی قلی 
آقا بحث تامین بودجه و هم بحث های نهایی 

کارشناسی مرمت مطرح است، اگر نیاز به یک 
مرمت اساسی وجود داشته باشد به احتمال 
قوی یک یا ۲ سال موزه باید تعطیل شود به 
علاوه اینکه بودجه این طرح را هم شهرداری 
منطقه یک نتوانسته با توجه به درآمدهایی که 

داشته تامین کند.«
اجتماعی  فرهنگی  سازمان  عطریان  به گفته 
ورزشی شهرداری اصفهان پیگیر این ماجراست 
است که طرح  این  بر  منوط  این موضوع  اما 
مرمتی جامع توسط سازمان نوسازی و بهسازی 
تدوین شود و مهم تر از آن بودجه این کار در 

شهرداری تامین شود.

 اداره اوقاف از نم زدگی بی خبر است
الله  روح  است که  حالی  در  این ها  همه 
بیدرام، رئیس اداره اوقاف و امور خیریه ناحیه 
۲ اصفهان از شرایط رطوبت و آسیب های ناشی 
از آن در آثار کاشی کاری و نقاشی های حمام 
ایرنا  به  و  بی اطلاعی کرده  اظهار  آقا  علی قلی 
می گوید: »این مکان در اجاره شهرداری است 
اما این مورد را پیگیری خواهیم کرد تا همکاران 

بررسی و گزارش دهند.«
معاونت  طاهری،  ناصر  پیوند،  همین  در 
میراث فرهنگی  اداره کل  میراث فرهنگی 
می گوید:  اصفهان  صنایع دستی  و  گردشگری 
را  دولتی  دستگاه های  توسعه  »برنامه ششم 
مکلف و موظف کرده است از محل اعتبارات 
همان دستگاه، بناهای تاریخی را که در اختیار یا 

حفاظت کنند.«  و  مرمت  دارند  تملک  در 
با  رابطه  این  در  »بارها  می دهد:  ادامه  او 
دستگاه هایی که بنای تاریخی در اختیار دارند 
کنید.  مرمت  به  مکلف  که  کرده ایم  مکاتبه 
حمام علی قلی آقا به عنوان موزه بهره برداری 
می شود و خوشبختانه مکان های تاریخی که 
در  نگهداری هم می شوند،  استفاده می شوند 
این خصوص یک نهاد قدرتمند مثل شهرداری 
متولی آن است و  ما هم به عنوان نهاد ناظر باید 
روی روند مرمت ها نظارت کنیم و  اگر مسئله ای 

باید تذکر بدهیم.« وجود دارد 
پس از این پیگیری ها طاهری می گوید که در 
و  مکاتبه  آقا  علی قلی  با مشکل حمام  رابطه 

می کند.  بازدید 
در  این ماجرا  البته معتقد است که شاید  او 
هر  به  و  باشد  مانده  شهرداری  اداری  فرآیند 
دلیلی تامین اعتبار نشده با این همه شهرداری 
موظف است که این کار را به سرانجام برساند 
به گرمابه  رسیدگی  به  هم  میراث فرهنگی  و 

ببخشد. سرعت  تاریخی 
حمام علی قلی آقا یکی از بناهای تاریخی شهر 
قدمت  سال   ۳۰۰ از  بیش  است که  اصفهان 
دارد. بانی این حمام فردی به نام علیقلی از 
خواجه گان دربار صفوی بوده که علاوه بر حمام 
اقدام به ساخت یک مسجد، سرا و چهار سوق 

نیزکرده و همگی به همین نام شهرت دارند.

کاخ گلستان از بازگشایی تاریخی ترین در این 
مجموعه در اردیبهشت ماه 1۴۰۰ خبر داده است؛ 

دری که قرار بود یک دهه پیش باز شود.
شرقی  درِ  عالی«  »باب  ایسنا،  گزارش  به 
کاخ گلستان است که با ارگ سلطنتی تهران 
است که  سال   ۶۰ از  بیشتر  و  بوده  همسن 
وعده   1۳۸۹ سال  نخستین بار  مانده.  بسته 
خیابان  از  کاخ،  شرقی  ورودی  بازگشایی 
ناصرخسرو داده شد. قرار بود دالان تاریخی 
راه بیاندازند و عکس ها و اسناد کاخ گلستان 
بدتعهدی  اما  دهند.  نشان  مردم  به  را 

انداخت. عقب  را  آن  وقت،  شهرداری 
مسجدجامعی،  احمد  نیز   1۳۹۳ سال 
رئیس وقت شورای شهر تهران ـ در جریان 
کاخ  وارد  عالی  باب  از  تهران گردی هایش 
برای  شود  بهانه ای  شاید  تا  شد  گلستان 
بازگشایی در بسته کاخ. آن موقع عمارت باب 
عالی انبار لوازم معاونت میراث فرهنگی بود. 
حفاظت  در،  این  بازگشایی  آوردند که  بهانه 
از کاخ را سخت می کند، چون نیروی یگان 
باز  کاخ آن ها سال  حفاظت هم کم بود. درِ 
نشد. اما در سال 1۳۹۶ اعلام کردند عمارت 
می شود. آرشیو کاخ گلستان  عالی«  »باب 

تهران   1۲ منطقه  شهرداری   1۳۹۹ سال  در 
و  داد  خبر  عالی  باب  بازگشایی  از  دوباره 

بازدیدکنندگان  و  گردشگران  که  کرد  اعلام 
خیابان  از  می توانند   ٩٩ شهریورماه  تا 
اما  شوند،  گلستان  کاخ  وارد  ناصرخسرو 
شدن  مشخص  بدون  بازگشایی  هم  این بار 

افتاد. تعویق  به  آن  دلیل 
جهانی  مجموعه  مدیر  امامی،  آفرین  اینک 
عالی«،  »باب  که  داده  خبر  گلستان  کاخ 
در  است  قرار  کاخ،  این  درِ  تاریخی ترین 
هفته  با  همزمان   1۴۰۰ اردیبهشت ماه 
دفعه  این  هرچند  شود.  باز  میراث فرهنگی 
این  محدودیت های کرونا  است  ممکن  هم 

نرساند. سرانجام  به  را  وعده 
امامی درباره بازگشایی »باب عالی« به ایسنا 

شورای  در  موضوع  این   ۹۸ »اسفند  گفت: 
راهبردی کاخ پیشنهاد شد و این یک سال 
کارهای لازم انجام شد. البته ترجیح ما این 
بود که نوروز 1۴۰۰ درها باز شود، اما با توجه 
عقب  کار  بنا،  پاک سازی  شدن  اضافه  به 
پاک سازی  عالی«   »باب  نمای  حالا  افتاد. 
ناصرخسرو  خیابان  سمت  پرده  و  شده 
از  نما  ماندن  امان  در  برای  و  شده  آویخته 
شده  فراهم  ساختاری  پرندگان،  فضولات 
سمت  از  نیز  را  گلستان  کاخ  تابلو  است. 
خیابان ناصرخسرو پس از هماهنگی با اداره 
نصب  ثبت جهانی  پایگاه های  و  موزه ها  کل 

می کنیم.«

بی توجهی میراث فرهنگی و شهرداری اصفهان به اثر صفوی بیدآباد، ادامه دارد

کاشیهاینمزدهگرمابه»علیقلیآقا«
کاشی های نم خورده، تَرَک های سقف ها و تاق های حمام صفوی بیدآباد در حالی شدت گرفته که شهرداری اصفهان 
بودجه ای به این بنا نداده و میراث فرهنگی هم نظارتی ندارد

 بازگشایی تاریخی ترین درِ کاخ گلستان
»باب عالی« اردیبهشت ماه گشوده می شود

آسباد پطرو ثبت ملی شد
و  گردشگری  میراث فرهنگی،  رئیس 
از  تربت حیدریه  شهرستان   صنایع دستی 
شهرستان  در  آسباد  نخستین  ملی  ثبت 
آثار ملی  زاوه به شماره ۲77 در فهرست 

داد. خبر  ایران 
علی محمدی به ایرنا گفت: »آسباد پطرو 
نماد هنر، خلاقیت و ابتکار مردمان گذشته 
شدت  دلیل  به  و  است  بوده  زاوه  منطقه 
تا  بهار  فصل  اواخر  از  موسمی  بادهای 
ساکنان،  منطقه،  این  در  تابستان  اواخر 
برای  آن  بکارگیری  و  باد  نیروی  مهار  با 
خردکردن غلات، این انرژی را به نفع خود 
به کار گماردند و مهم ترین نیاز خود را که 
به  و  ساختن  با  را  است  بوده  نان  تولید 
برآورده کردند.« دستگاه  این  انداختن  کار 
تشابه  که  آسباد  »این  داد:  ادامه  او 
شرقی  مناطق  سایر  آسبادهای  با  زیادی 
ایران به ویژه منطقه نشتیفان خواف دارد 
بنایی است شکل گرفته از خشت و گل و 
متشکل از محفظه چرخ و پره و آسخانه 
فضاهای  زمان  مرور  به  متاسفانه  که 
داخلی و چرخ و پره های آن از بین رفته 
و در حال حاضر بقایای دیوارهای بیرونی 
است.« مانده  باقی  آسیاب  سنگهای  و  آن 
تربت حیدریه  میراث فرهنگی  رئیس 
این  معماری  ویژگی  »مهم ترین  گفت: 
که  است  آن  در  باد  درگاه  قسمت  بنا 
طوری ساخته شده که قابلیت استفاده از 
می وزیده  منطقه  در  مختلفی که  بادهای 

باشد.« داشته  را 
آسباد،  این  جنب  »در  افزود:  محمدی 
که  دارد  وجود  نیز  آسیاب  یک  بقایای 
نشان می دهد اهالی در سایر فصول سال 
که باد سرعت کمتری داشته است از مهار 
انرژی آب برای خرد کردن غلات استفاده 
بیانگر  صنعتی  این شگرد  می کرده اند که 
ساکنان  کاربردی  دانش  و  فنی  توسعه 

است.« بوده  منطقه  این 
تاریخی  اثر   17۰ دارای  زاوه  شهرستان 
شناسایی شده است که تاکنون 1۸ اثر از 
به  ایران  ملی  آثار  فهرست  در  تعداد  این 
ثبت رسیده است. این شهرستان در حال 
و  میراث فرهنگی، گردشگری  اداره  حاضر 
به  مربوط  کارهای  و  است  صنایع دستی 
تربت حیدریه  میراث فرهنگی  اداره  در  آن 

می شود. انجام 

فرمانده یگان حفاظت 
میراث فرهنگی استان مرکزی:
متخلفان بازار اراک 

شناسایی شدند
بعضی کسبه بازار اراک در روزهای تعطیلی 
کرده اند.  غیرمجاز  تعمیرات   1۴۰۰ نوروز 
گذر  چهارسوق،  در  حالی  در  تخلف  این 
آقایی  سرای  و  اصلی  راسته  سپهداری، 
به  مجموعه  این  قدمت  صورت گرفته که 
اما  دیروز  بازمی گردد.  قاجار  دوره  اوایل 
میراث فرهنگی  حفاظت  یگان  فرمانده 
متخلفانی  شناسایی  از  مرکزی  استان 
غیرمجاز  تعمیرات  به  اقدام  داد که  خبر 

کرده اند.
اداره کل  روابط عمومی  از  به نقل 
میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
با   1۴۰۰ خسروی  محمد  مرکزی،  استان 
بازار  در  تخلفات  برخی  وقوع  به  اشاره 
»با  کرد:  عنوان  اراک،  کلان شهر  تاریخی 
لزوم  و  کرونا  ویروس  شیوع   به  توجه 
برای  اراک  تاریخی  بازار  کامل  تعطیلی 
پروتکل های  رعایت  و  تجمع  از  جلوگیری 
با استفاده  بازار  از کسبه  بهداشتی، برخی 
آمده  به وجود  خلوتی  و  فرصت  این  از 
اقدام به انجام تعمیرات بدون مجوز و یا 

کردند.« تخلفات  از  برخی 
تعداد  افزایش  با  یگان  »این  افزود:  او 
بازار،  مجموعه  در  خود  گشت زنی های 
موفق به شناسایی پنج مورد تخلف کسبه 

شد.« تاریخی  مجموعه  این  در 
کل  اداره  حفاظت  یگان  فرمانده 
میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
تخلفات  »این  عنوان کرد:  مرکزی  استان 
سپهداری،  گذر  چهارسوق،  محدوده  در 
راسته اصلی و سرای آقایی کشف شد که 
تخلف  رفع  برای  متخلفان  کار،  توقف  با 
استان  اداره کل  به  قانونی  مراحل  طی  و 

شدند.« معرفی 
بازار  حجره  چهار  نیز   ۹۹ سال  فروردین 
تاریخی اراک بر اثر شدت بارش تخریب 
بازار  سرپوشیده  مجموعه  بود.  شده 
مرکزی  و  قدیمی  بافت  در  اراک  تاریخی 
اوایل دوره قاجار یعنی در زمان  شهر، در 
یوسف خان  محمد  به دست  فتحعلی شاه، 
هجری   1۲۲۸ سال  در  سپهدار  گرجی 
قمری بنیان نهاده شده است. این بازار از 
اقتصادی و تجارت  به عنوان مرکز  دیرباز 
فَرشِ  تجارت  عنوان کانون  به  نیز  و  شهر 
و  کشور  غرب  و  ساروق(  )فرش  مرکز 
مطرح  کشاورزی  محصولات  همچنین 

است.   بوده 

آقاجانی، کارشناس مرمت: این 
اثر یک بنای تاریخی و قدیمی 
است، خاک اصفهان به همراه 
خود رطوبت دارد و باید همیشه 
فکری به خاطر این رطوبتی که 
در ذات اصلی  بناها وجود دارد 
بشود اما نمی توان گفت که چون 
این حمام در دوره ای مرمت 
شده دیگر نیاز به مرمت ندارد

کاشی های حمام صفوی »علی قلی آقا« نم زده و پوسته پوسته شده است. آسیب به کاشی های این بنا که اکنون موزه مردم شناسی محله 
بیدآباد اصفهان است، در طول 17 سال بی توجهی، شدیدتر شده است. گرمابه علی قلی آقا یکی از حمام های تاریخی اصفهان و از آثار ثبت 
ملی این شهر  است اما کاشی کاری ها و نقاشی های زیبای صفوی و قاجاری آن حالا در اثر نم و رطوبت و همچنین نبود رسیدگی های 

عاجل در بی خبری نهادهای متولی در حال آسیب و تهدید روزافزون است.

محوطه

طرح و ایده افزایش 
تعطیلات پایان هفته به دو 
روز، در ایران نیز چند سالی 
است مطرح شده و حتی 
به دست نمایندگان مجلس 
در دوره های قبل رسیده، اما 
برخی مخالفت ها و متقاعد 
نشدن بعضی دستگاه ها، 
مانع از به نتیجه رسیدن آن 
شده است

دولت ژاپن برای جبران خسارت های ناشی 
از کرونا، از تهیه الگوی چهار روز کار و سه 
روز تعطیلی در هفته برای تحریک اقتصاد و 

گردشگری داخلی خبر داده است.
به  گردشگری  کارشناس  عباسی،  مهدی 
اعلام  ژاپن  دولت  »مقامات  ایسنا گفت: 
هفته  در  روز  سه  تعطیلات  مدل  کرده اند 
می تواند برای تقویت اقتصاد و گردشگری 
داخلی مفید باشد. در بیانیه ای که به تازگی 
کرده،  منتشر  ژاپن  دولت  حامی  جناح 
این  پیشنهادی  پیش نویس  است  آمده 
طرح ظرف یک ماه آینده به مجلس ارائه 
می شود. همچنین عنوان شده که وقتی این 
طرح اجرایی شود به کارمندان حق انتخاب 
برای استفاده از این سه روز تعطیلی داده 
مدل  است  امیدوار  ژاپن  دولت  می شود. 
جدید، بهره وری کارمندان را افزایش دهد.«
او افزود: »این بیانیه تاکید می کند صنعت 
گردشگری ژاپن که با همه گیر شدن بیماری 
می تواند  است،  شده  زمین گیر  کووید ١٩ 
احیا  دوباره  مرخصی  روزهای  افزایش  با 
این،  از  »پیش  داد:  ادامه  شود.«عباسی 
مایکروسافت ـ غول فناوری ایالات متحده 
ـ در ژاپن حق تعطیلی سه روزه را به کارکنان 
محدوده  در  هفته  در  روز  چهار  که  خود 
پروژه کار می کنند، داده بود. در این طرح، 
کارمندان همانند پنج روز کاری قبلی و دو 

روز تعطیلی در هفته حقوق دریافت کرده اند. 
کارمندان  بهره وری  طرح  این  نتیجه،  در 
مایکروسافت را تا ۴۰ درصد افزایش داد و 
در هزینه های اداری نیز صرفه جویی شد.«
طرح و ایده افزایش تعطیلات پایان هفته 
است  نیز چند سالی  ایران  در  روز،  دو  به 
نمایندگان  دست  به  حتی  و  شده  مطرح 
اما  رسیده،  قبل  دوره های  در  مجلس 
برخی مخالفت ها و متقاعد نشدن بعضی 
آن  رسیدن  نتیجه  به  از  مانع  دستگاه ها، 

است. شده 
طرح دیگری با عنوان تعطیلات زمستانی 
برای افزایش تعطیلات مدارس و خانواده ها 
توزیع سفر، حدود هشت سال  منظور  به 
پیش از سوی وزارت میراث فرهنگی مطرح 
شد و مخالفت های وزارت آموزش و پرورش 
نرسیده  سرانجامی  به  هنوز  و  شد  مواجه 
است. وزارت میراث فرهنگی همچنین در 
اواخر سال ۹۸، همزمان با شیوع ویروس 
سفر  فرصت  پیش بینی که  این  با  کرونا 
طرح  رفت،  خواهد  بین  از   ۹۹ نوروز  در 
تعطیلات یا »فرصت مرخصی« برای سفر 
کارمندان دولت و مردم را پیشنهاد کرد تا 
پس از فروکش کردن تب این ویروس در 
کشور، اجرا شود؛ فرصتی که هنوز فراهم 
پیشنهاد  حد  در  نیز  طرح  آن  و  نشده 

است. مانده  محفوظ 

  الگوی ژاپن برای جبران خسارت کرونا
4 روز کار، 3 روز تعطیلی
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 |
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سخنگوی صنعت برق خبر داد:

اولویتبندیمناطقبرایاحداثمزارعبزرگرمزارز
مزارع بزرگ استخراج در مناطق اولویت دار می توانند از خرده ماینرها میزبانی کنند

هزینه برق برای استخراج رمز 
ارز برای هر کیلووات ساعت 
برق مصرفی مراکز استخراج 

رمزارزها برابر با 1۶ هزار و 
۵7۴ ریال تعیین شده است 
که این میزان در زمان عادی 
با ضریب نیم و در زمان های 

محدودیت دار با ضریب ۲ 
محاسبه می شود

یکی از انتظارات ما این است 
که مراتع متعلق به عشایر 

حراست و نگهداری شود اما 
متاسفانه اقداماتی را شاهد 

هستیم که این گونه نیست و 
بیش از ۳7 هکتار از مراتع 

منطقه به منظور ساخت کارخانه 
شن و ماسه تخریب شد

خرده  ماینرها یا افرادی که 
تمایل دارند سرمایه های خرد 

خود را در صنعت استخراج 
رمزارزها سرمایه گذاری کنند، 

امکان استفاده از خدمات 
هتلینگ و میزبانی توسط مزارع 

بزرگ را خواهند داشت

|  
س

فار
  |

مدیرکل دفتر برنامه ریزی،سازمان 
زمین شناسی خبر داد:

آغاز اکتشاف سیستماتیک 
ذخایر معدنی 

مدیرکل دفتر برنامه ریزی، فناوری و بودجه 
اکتشافات معدنی  و  زمین شناسی  سازمان 
یک  عنوان  به  زمین شناسی  سازمان  گفت: 
دستگاه حاکمیتی در حوزه اکتشاف ذخایر 
عنوان  تحت  را  جدیدی  موضوع  معدنی 
از  معدنی«که  ذخایر  اکتشاف  و  »پایش 
به   1۴۰۰ سال  در  بود،  شده  آغاز   ۹۹ سال 

می کند. دنبال  جدی  صورت 
نیاز  کشور  این که  بیان  با  جدیدی  رضا   
میان  تناسب  ایجاد  و  تعادل بخشی  به 
با  معدنی  ذخایر  اکتشاف  و  شناسایی 
دارد،  معدنی  مواد  مصرف  و  تولید  میزان 
با  به گونه ای عمل کنیم که  بایستی  افزود: 
ایجاد هماهنگی و تناسب در بخش  تامین 
مواجه  بحران  با  کشور  صنایع  مواد اولیه 
ظرفیت  با  کشور  معدنی  صنایع  و  نشویم 

کنند. فعالیت  مناسب 
نیازمند  امر  این  تحقق  این که  بیان  با  او 
مدیریت و پایش ذخایر معدنی و به دنبال 
آن برنامه ریزی مناسب جهت کشف ذخایر 
کرد:   اظهار  است،  حاکمیت  توسط  جدید 
اکتشافات معدنی  و  زمین شناسی  سازمان 
پیشنهاد   1۴۰۰ سال  در  را  طرح  این  کشور 
حرکتی  مسیر  تا  می کند  اجرایی  و  کرده 
کشور در حوزه کشف ذخایر معدنی در برنامه 

شود. نمایان  به روشنی  توسعه  هفتم 
برنامه ریزی،  دفتر  مدیرکل  گفته  به 
و  زمین شناسی  سازمان  بودجه  و  فناوری 
طرح  خروجی  کشور،  اکتشافات معدنی 
به  اکتشاف  حوزه  در  معدنی  ذخایر  پایش 
انجام اکتشاف سیستماتیک  به  طور یقین 
ذخایر معدنی به صورت حاکمیتی و در ادامه 
به  ورود  و  عمقی  و  پنهان  ذخایر  اکتشاف 
اکتشاف عناصر استراتژیک و عناصر جدید 
خواهد  فناور  حوزه های  در  استفاده  مورد 

انجامید.
سیستماتیک  اکتشاف  آغاز  جدیدی، 
به  عمقی  ذخایر  اکتشاف  موضوع  و  کشور 
عنوان  به  را  ژئوفیزیک هوایی  کمک روش 
مصادیق اجرای طرح پایش ذخایر معدنی 
بودن  هزینه بر  به  توجه  با  و گفت:  یاد کرد 
اکتشاف ذخایر عمقی و کافی نبودن بودجه 
پیشنهاد  مدل   1۴۰۰ سال  در  عمومی کشور 
و  زمین شناسی  سازمان  سوی  از  شده 
برنامه ها  اجرای  کشور  اکتشافات معدنی 
بنگاه های  و  بخش ها  با  تعامل  طریق  از 
مورد نیاز  مالی  منابع  تامین  جهت  مختلف 

است. اکتشاف 
آماده   1۴۰۰ سال  در  اینکه  بر  تاکید  با  او 
همکاری و مشارکت با بخش خصوصی برای 
تامین منابع مالی در چارچوب ظرفیت های 
هستیم،  معادن  قانون  جمله  از  قانونی 
تصریح کرد: مدل مشارکتی برای ۴ استان 
بازخوردهای  با  که  شد  ارائه   ۹۹ سال  در 
همین  بر  که  شدیم  مواجه  نیز  مناسبی 
اساس اهداف خود را در سال 1۴۰۰ در قالب 
تفاهم نامه ها و قراردادهای عملیاتی با بخش 

می کنیم. اجرایی  شرایط  واجد  خصوصی 
مدیرکل دفتر برنامه ریزی، فناوری و بودجه 
اکتشافات معدنی  و  زمین شناسی  سازمان 
کشور با تاکید بر اینکه محور پایش ذخایر 
بود،  خواهد  سازمان  این  عهده  به  معدنی 
ذخایر  پایش  طرح  ماهیت  کرد:  تصریح 

است. آینده پژوهی  و  آینده نگری  معدنی 
جدیدی با بیان اینکه در بخش آینده نگری 
التهاب و بحران  ایجاد  از  درصدد جلوگیری 
در ذخایر معدنی و رفع نیاز ضروری صنایع 
اساس  همین  بر  افزود:  هستیم،  معدنی 
ذخایر  برای  مناسب  نسخه های  بایستی 
بر  آینده پژوهی  و  شود  تدوین  معدنی 
مبنای ورود به حوزه های جدیدی است که 
آنها  تا ضمن مطالعه  وارد شده  آن  به  دنیا 
از جمله کشف ذخایر  برنامه های جدید  به 
مواد  جدید  جدید، کاربرد  معدنی  عناصر  و 
مواد  فرآوری  نوین  روش های  معدنی، 
ذخایر  پایش  و  مدیریت  مبنای  بر  معدنی 

بپردازیم. معدنی 
ذخایر  پایش  طرح  این که  بر  تاکید  با  او 
حاکمیت  وظایف  از  کشور  هر  در  معدنی 
است، خاطرنشان کرد: این امر در ایران نیز 
معدنی  ذخایر  شناسایی  و  حوزه کشف  در 
و  زمین شناسی  سازمان  عهده  به  صرفا 
طراحی  که  است  کشور  اکتشافات معدنی 
سازمان  نیز  را  معدنی  ذخایر  پایش  مدل 

است. داده  پیشنهاد 
به نقل از روابط عمومی سازمان زمین شناسی 
و اکتشافات معدنی کشور، به گفته مدیرکل 
دفتر برنامه ریزی، فناوری و بودجه سازمان 
زمین شناسی و اکتشافات معدنی، البته این 
طرح دارای شئون مختلف است که همکاری 
بین دستگاهی در حوزه های مختلف اعم از 
فرآوری  و  بهره برداری  استخراج،  اکتشاف، 
و حتی سیاست گذاری در حوزه صادرات و 
ما  و  می کند  طلب  را  معدنی  مواد  واردات 
حوزه  در  خردمندانه  حرکت  یک  نیازمند 

پایش ذخایر معدنی کشور هستیم.

سازمان جنگل ها، مراتع و آبخیزداری امسال 
زما  ن بندی کوچ عشایر از ۳۰ فروردین ماه تا 
۲۰ اردیبهشت ماه تعیین کرده است اما این 
نگرانی وجود دارد که عشایر با تخطی از این 
مراتع کشور  به  و کوچ زودهنگام  زمان بندی 
که  امسال به دلیل کمبود بارندگی وضعیت 

خوبی ندارند، آسیب بزنند.
از  دام ها  می شود که  سبب  زودهنگام  کوچ 
مراتعی که گیاه آنها هنوز نورس است و آماده 
بهره برداری نیست، استفاده کنند و پوشش 

گیاهی را از بین ببرند.
مدیرکل  بهزاد،  ترحم  »پیام ما«  گزارش  به 
و  مراتع  جنگل ها،  سازمان  مراتع  امور  دفتر 
چرای  از  جلوگیری  برای  کشور  آبخیزداری 
زودرس ۵ راه حل را عنوان کرد، او گفت:»اگر 
این پنج اصل با دقت مورد بررسی و از طریق 
مسئولین مافوق حمایت کامل شوند بخش 
اعظمی از چرای زود هنگام حل و ساماندهی 

کوچ به نحو احسن انجام می شود.«
آب  کمبود  تامین  از:  عبارتند  اصل   ۵ این 
از  جلوگیری  قشلاقی،  مراتع  در  علوفه  و 
اختیار  در  و  عمومی  بسیج  اعلام  با  مبدا 
به  مقصد  استان های  از  امکانات  گذاشتن 
مبدا، ساماندهی دامداران فاقد مجوز پروانه 
چرای دام که آهنگ کوچ از سوی آنها شروع 
می شود،  ساماندهی و نظم و نسق دادن به 
کامیون داران با توجه به تغییر روش کوچ و 

عدم  از  اطمینان  جهت  ییلاقی  مراتع  حفظ 
دامداران. دیگر  توسط  چرا 

بهزاد همچنین پیشنهاد داده  است که  برای  
طرح این موضوع در سطح وزارتخانه ضرورت 
ملی کوچ  شورای  عنوان  تحت  شورائی  دارد 
با ریاست وزیر جهاد کشاورزی تشکیل شود.

مورد  در  هم  کوچ نشینان  دیگر  سوی  از 
زودهنگام  کوچ  به  ناچار  آنها  که  مشکلاتی 
نمونه  برای  کرده اند.  صحبت  است  کرده 
به  جاری  بارشی  سال  در  بارندگی  کاهش 
زرندیه آسیب  و  مراتع شهرستان های ساوه 
جدی وارد کرد و به همین دلیل تامین علوفه 
عشایر  جدی  نگرانی  به  دام ها  تغذیه  برای 
ساکن در این شهرستان ها تبدیل شده است.

مناطقی  در  احمدلو که  ایل  عشایر  نماینده 
ایرنا  به  دارند،   سکونت  ساوه  و  زرندیه  از 
جدی  مشکلات  از  علوفه  تامین  که  گفت 
باید  عشایر  به  متعلق  مراتع  است:»  عشایر 
و  ساوه  در  زیرا  شوند  حراست  و  مشخص 
زرندیه شاهد آن هستیم که دام  روستاهای 
اطراف از این مراتع استفاده می کنند و اداره 
این خصوص رسیدگی  نیز در  منابع طبیعی 

نمی کند.« جدی 
کرد:  عنوان  احمدلو  ایل  عشایر  نماینده 
»عشایر چهار هزار رأس دام دارند که بیش 
از ۲ هزار راس از آنها مجاز به چرا در مراتع 
هستند در حالی که چرای 1۰ هزار رأس دام 

متعلق  مراتعی که  در  روستاییان  به  متعلق 
ما  دسترسی  باعث کاهش  است  عشایر  به 
در  این سطوح شده است. نقش دلالان  به 
توزیع علوفه مشکل ساز شده است در حالی 
که با توجه به شیوع ویروس کرونا و احتمال 
انتظار  مربوط  مسئولان  از  کوچ،  در  تاخیر 
و  مراتع  از  زمینه حفاظت  در  خدمات رسانی 

می رود.« علوفه  تامین 
نماینده عشایر کله کوهی در منطقه خشکرود 
به  خصوص  این  در  هم  زرندیه  شهرستان 
ایرنا،  گفت: »تامین علوفه یکی از مشکلات 
میزان  که  امسال  و  است  عشایر  جدی 
بارندگی ها مناسب نبود این مشکل به صورت 

می شود.« مشاهده  جدی تر 
سید احمد محسنی گفت: »یکی از انتظارات 
عشایر  به  متعلق  مراتع  که  است  این  ما 
متاسفانه  اما  شود  نگهداری  و  حراست 
اقداماتی را شاهد هستیم که این گونه نیست 
و بیش از ۳7 هکتار از مراتع منطقه به منظور 
ساخت کارخانه شن و ماسه تخریب شد.«

سال های گذشته  در  پژوهشگران  تحقیقات 
نشان می دهد که ورود زودهنگام عشایر به 
نمونه در  برای  دارد،  مراتع ییلاقی عمومیت 
پژوهشی که توسط احمد عابدی سروستانی 
در دانشگاه علوم کشاورزی و منابع طبیعی 
می دهد  نشان  است  شده  انجام  گرگان 
ایل  سه  بین  در  زودرس  میانگین کوچ  که 

برابر  ترتیب  به  و ممسنی  قشقایی، خمسه 
17.۵، ۲.1 و ۴1.۴ روز و در مجموع، میزان 

است. روز   1۲.۸ آن  متوسط 
 نتایج این مطالعه همچنین نشان می دهد 
امنیت  احساس  هنگام کوچ  در  عشایر  که 
و  بهمن  گیاه  آنان،  نظر  از  و  ندارند  کافی 
همچنین خشکسالی می تواند به ترتیب 1۸ و 
۲۶ روز کوچ را به جلو بیاندازد. در مجموع، از 
دید عشایر، مهم ترین عامل در کوچ زودرس، 
به ترتیب کمبود آب و کمبود علوفه برای دام 

است.
ایل راه های  از  صیانت  معتقدند  کارشناسان 

مراتع  برای  قرقبان  گماشتن  عشایری، 
ایجاد  امنیت کوچ،  تامین  افزایش  ییلاقی، 
اتراقگاه های موقت در مسیر کوچ به منظور 
تامین خدمات حمایتی دام، هم می تواند بر 

باشد. موثر  زودرس  کوچ  از  جلوگیری 
در حال حاضر زمان حرکت عشایر از مناطق 
خوزستان،  مانند  استان هایی  در  قشلاقی 
و  فارس  جنوب  از  بخشی  ایلام،  بوشهر، 
بخشی از جنوب کرمانشاه به مناطق ییلاقی 
اصفهان،  لرستان،  همدان،  استان های  در 
چهارمحال و بختیاری، کهگیلویه و بویراحمد و 

است. فارس  استان  از  بخشی 

کمبود علوفه، اجباری برای کوچ زودرس عشایر
عشایر

با قطعی های مکرر برق در زمستان سال ۹۹  
بحث میزان استفاده از برق برای استخراج 
در  برق  قطعی  چرا که  بالا گرفت.  رمزارزها 

بود. غیرعادی  اتفاق  زمستان 
 معمولا در زمستان مصرف برق بالا نیست 
با  متناسب  برق  تولید  جهت  همین  به  و 
توان نیروگاه هاست بنابراین از آنجا که قطع 
برق  زیاد  دلیل مصرف  به  زمستان  در  برق 
بود  جدیدی  اتفاق  گذشته  سال  در  گاز  و 
پدیده جدید صنعت استخراج رمزارز یکی از 

شد. گرفته  نظر  در  اصلی  مظنونین 
پس از آن وزارت نیرو شروع به ساماندهی 
و جمع  برخورد  آن  پی  در  و  این حوزه کرد 
مجوز  بدون  رمزارز  استخراج  مزارع   آوری 

گرفت. شدت 
جنجال ها  شدن  آرام  از  پس  بعد  چندی 
انرژی  منابع  از  استفاده  برخی کارشناسان 
را  رمز ارز  مزارع  برق  تامین  برای  پاک 
از  بسیاری  که  همانطور  دادند  پیشنهاد 
روبه رو  دغدغه  این  با  هم  دنیا  کشورهای 

. هستند

دغدغه استفاده از انرژی فسیلی 
برای استخراج رمزارز

استخراج ارزهای دیجیتال در برخی کشورها  
انجام  فسیلی  سوخت های  از  استفاده  با 
می شود و این امر موجب نگرانی بسیاری از 

فعالان محیط زیست شده است.
برای نمونه کوین اولیری بازرگان و نویسنده 
را  رسانه ها  از  بسیاری  توجه  کانادا  اهل 
از  یکی  او  که  آنجا  از  کرد،  جلب  خود  به 

سرمایه گذاران بازار رمز ارز در دنیاست، اعلام 
خریداری  را  دیجیتالی  ارزهای  تنها  کرد  
شده  تولید  پاک  انرژی  با  که  می کند 
بنیان گذار  گیتس،  بیل  همچنین  باشند. 
مایکروسافت در گفت وگو با نیویورک تایمز 
محیط  بر  بیت کوین  مخرب  اثرات  درباره 
»ارز  است:  معتقد  او  داده  هشدار  زیست 
زمین  برای گرمایش  اتفاق خوبی  دیجیتال 
تراکنش  شیوه  هر  از  بیش  چرا که  نیست 

می کند.« مصرف  برق  مالی، 
که  کردند  اعلام  پژوهشگران  آن  از  پس   
ماینینگ  برق مصرفی در صنعت  اگر مقدار 
افزایش  روند  همین  با  رمزارز  استخراج  یا 
باعث  به تنهایی می تواند  پیدا کند، ماینینگ 
افزایش ۰.۵ درجه ای دمای کره زمین شود.

وزارت نیرو برق مازاد 
مزارع رمزارز را می خرد

به  مربوط  بحث های  از  پس  هم  ایران  در 
استفاده  و  رمزارزها  استخراج  برق  مصرف 
مساله،  این  برای  پاک  انرژی های  از 
 1۳۹۸ سال  دستورالعمل  برای  اصلاحیه ای 
مراکز  برق  تامین  خصوص  در  نیرو  وزارت 

شد. اعلام  رمزارز  استخراج 
روش  دو  تنها  پیشین  دستورالعمل  در 
از  انرژی  خرید  و  شبکه  به  »اتصال 
ایجاد  با  برق  »تامین  و  برق«  شرکت های 
در  اما  بود   شده  تعیین  جدید«  ظرفیت 
استخراج  برق مراکز  تامین  اصلاحیه جدید 
رمز ارزها به یکی از چهار روش »تامین برق 
از طریق نیروگاه های تجدیدپذیر« ، »تامین 

برق از طریق سرمایه گذاری در بهینه سازی«، 
از  بهره برداری  و  نصب  با  برق  »تامین 
مولدهای حرارتی« و یا »اتصال به شبکه و 
دانسته  مجاز  برق«  از شرکت  انرژی  خرید 

شد.
مراکز  نیرو  وزارت  ابلاغیه  اساس  بر   
قدرت،  میزان  هر  با   استخراج  رمزارز، 
محل  خود  را  از   می توانند  برق  مورد  نیاز  
تولید مولدهای تجدیدپذیر تامین کنند. در 
تولیدی  انرژی  تمام  تخصیص  حالت،  این 
رمز ارز  استخراج  برای  تجدیدپذیر  نیروگاه 

بود. خواهد  بلامانع 
گفت:  برق  صنعت  سخنگوی  همچنین 
برق  تامین  برای  رمز ارز  استخراج  »مراکز 
احداث  تجدیدپذیر  نیروگاه  خود  مورد نیاز 
را  آنها  تولید  مازاد  نیز  نیرو  وزارت  کنند که 
به صورت تضمینی خریداری خواهد کرد.«

از  »یکی  افزود:  رجبی مشهدی  مصطفی 
استخراج  مراکز  دارندگان  که  اقداماتی 
است که  این  دهند  انجام  می توانند  رمز ارز 
انرژی های  از طریق  را  انرژی مورد نیاز خود 

کنند. تامین  تجدیدپذیر 
کار  این  برای  رمزارز  استخراج  مراکز   
نیروگاه های  احداث  به  نسبت  می توانند 
مختلف انرژی های تجدیدپذیر نظیر نیروگاه 
اقدام  آبی کوچک  برق  و  خورشیدی  بادی، 

» . کنند
معاون برنامه ریزی اقتصادی شرکت تولید، 
انتقال و توزیع نیروی برق ایران گفت: »البته 
برق تولیدی از طریق انرژی های تجدیدپذیر 
با توجه به وزش باد یا نور خورشید کم و یا 

نیرو  وزارت  اساس  همین  بر  می شود  زیاد 
جبران کند.  را  نوسان ها  میزان  آن  پذیرفته 
 علاوه بر آن وزارت نیرو ساعت هایی که این 
نیروگاه ها برق بیشتری تولید کنند را به نرخ 

تجدیدپذیر از آنها خریداری کند.«

تعیین قیمت برق برای رمرزارزها
به تازگی هم مصوبه جدید برای صنعت 
استخراج رمز ارزها تدوین و ابلاغ شد که بر 
اساس آن هزینه برق برای استخراج رمز ارز 
برای  هر کیلووات ساعت برق مصرفی مراکز 

 ۵7۴ و  هزار   1۶ با  برابر  رمزارزها  استخراج 
در  میزان  این  است که  شده  تعیین  ریال 
نیم  ضریب  با  )عادی(  سه  نوع  زمان های 
با   ) )محدودیت دار   ۲ نوع  زمان های  در  و 

می شوند. محاسبه   ۲ ضریب 
مورد  در  برق   صنعت  همچنین  سخنگوی 
مساله دیگری که در این مصوبه آمده است  
گفت: برق مصرفی مراکز استخراج رمزارزها 
به  ذی صلاح  مراجع  تایید  اساس  بر  که 
متصل  کشور  داخل  استخراج  استخرهای 
می شوند، علاوه بر تخفیف های ولتاژ اتصال 
مذکور، مشمول 1۵ درصد تخفیف دیگر نیز 

می شوند.

مکان یابی برای مزارع بزرگ
حالا بعد از این فراز و نشیب ها که منجر 
جدید  دستورالعمل های  و  رویکرد  ایجاد  به 
به   که  است  کرده  اعلام  نیرو  وزارت  شد، 
ظرفیت  با  اولویت دار  مناطق  تعیین  دنبال 
خالی  برای تشکیل مزارع بزرگ استخراج 
در کشور است تا علاوه بر ارزان تر تمام شدن 
توانایی  آنها  مزارع،  این  برای  برق  مصرف 
داشته  هم  را  ماینرها  خرده  از  میزبانی 
است. رجبی مشهدی، سخنگوی صنعت برق 
ایرنا گفت: وزارت نیرو  به  این باره  کشور در 
با  اولویت دار  این است که مناطق  دنبال  به 
ظرفیت های خالی را نیز مشخص کند که در 
آنها به دلیل سرمایه گذاری های انجام شده 
از  کمتر  بسیار  برق  تامین  محدودیت های 
رمزارز  استخراج  مراکز  است.  مناطق  سایر 
موانع  باید  که  مشترکان  سایر  مانند  نیز 
پیش روی آنها برداشته شود، مورد حمایت 

می گیرند. قرار 
معاون برنامه ریزی اقتصادی شرکت توانیر 
استخراج  مراکز  هدایت  با  که  کرد  عنوان 
تشکیل  و  اولویت دار  مناطق  به  رمزارزها 
درجه  در  کشور،  در  استخراج  بزرگ  مزارع 
ولتاژ  تخفیف  از  استفاده  امکان  نخست 
اتصال تا سقف ۲۰ درصد و تخفیف اتصال به 
استخرهای داخلی )1۵ درصد( وجود خواهد 
داشت »سپس خرده  ماینرها یا افرادی که 
در  را  خود  خرد  سرمایه های  دارند  تمایل 
سرمایه گذاری  رمزارزها  استخراج  صنعت 
هتلینگ  خدمات  از  استفاده  امکان  کنند، 
مزارع  این  توسط  ماینرها  خرده  میزبانی  و 

داشت.« خواهند  را  بزرگ 
تعامل  با  امیدواری کرد  ابراز  رجبی مشهدی 
امکان  تجارت،  و  معدن  صنعت،  وزارت  با 
مزارع  به  لازم  مجوزهای  ارائه  در  تسهیل 
استخراج رمزارزها در این مناطق فراهم شود 
این صنعت در کشور  بیشتر  رونق هرچه  تا 

شود. ممکن 

|پیام ما| به دنبال ساماندهی وضعیت استخراج رمزارز در کشور سخنگوی صنعت برق اعلام کرده است که وزارت نیرو به دنبال تعیین 
مناطق اولویت دار با ظرفیت خالی  برای تشکیل مزارع بزرگ استخراج در کشور است تا علاوه بر ارزان تر تمام شدن مصرف برق برای این 

مزارع، آنها توانایی میزبانی از خرده ماینرها را هم داشته باشند.
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افقی
 1 - متلاشی شده، درب و داغان - شتر، 
ریسمان كلفت - گل سرخ،  ها،  جمله 
 - قربانی  گوسفند   - انگور۲  درخت 
متصل، پیوسته - سکون و آرامش۳ - 
کاشف واکسن سرخجه - عید ویتنامی 
ها - تكرار یك حرف - خواری، نرمی 
عهد  در  لقبی   - حرف۴  یک  تکرار   -
صفویه - واحدی برای پارچه به اندازه 
یک دست لباس۵ - جمع یلمق - رود 

آرام، خم بزرگ - دختر۶ - رمق آخر - 
سودای ناله، نفس بلند، از دل پر سوز 
لاتین،  هنوز   - سیل  - گذرگاه  آید  بر 
علامت مصدر جعلی7 - از ابزار نجاری 
- هستی و وجود - نفس، خون، نفس 
شهر   - ساز۸  سیم  - کمتر،  غنیمتی 
مقدس عراق، شهر مدفن امیرالمؤمنین 
جوانه  خام،  ابریشم  ابریشم،  نخ   -
ها،  ریشه  اصل،  جمع   - درخت 
بنیادها۹ - جمع مكتب - از شهرهای 
گیلان1۰ - گوارا - خاصتر، گزیده تر، به 

ویژه - آدم کش11 - جای پا، رفوزه - 
مندیل1۲ -  نوعی شیرینی - سرپیچ، 
نوعی خواهر و برادر - سوره ای ازقران 
 - چرمین  جوشن   - مات1۳  تیره،   -
آب   - نسخ  خط  معروف  خوشنویس 
تناول  غذا  از  بعد  غذا،  پس   - بند1۴ 
پادشاهی  سلسله  اولین   - كنند  می 
ایران، قوم باستانی، قوم ایرانی - صد 
فاعلی,  پسوند  واحد سطح،  مربع،  متر 
حرف   - نخی1۵  پارچه   - اگر  مخفف 
آلت   - گشوده  زنانه،  تعجب  تعجب، 
شكنجه - دختر بی پدر، گوهر بی همتا

عمودی
چوب،  نوعی   - اتمسفر  غلات،  از   -  1
صندلی - مردم شجاع - ورزش مادر، 
دیرینه  همیشگی،   - زدنی۲  بهم  عدد 
عزیز   - قدیمی  و  سرمدی  آغاز،  بی  و 
شریف  و  بزرگوار  ارزش،  با  گرامی،  و 
سابق،  روسیه   - ته۳  بدون  یسار   -
سال  المپیک  قهرمان  پوتین،  کشور 
1۹۵۶ - کیفی درهم - کاشف واکسن 
تیفوس۴ - پر گویی، زدني پرچانه ها، 
طرف - صاف - گنبد۵ - فاسد - پرده 
دری - نوعی رنگ مو، رنگ موی فوری۶ 
مادر -  و  پدر  بی  اطفال  پدرمردگان،   -
حسد، تنگ چشمی - تیم فوتبالی در 
یونان7 - تردید، دو دلی، از میطلات نماز 
عارف،  روشندل،  و  عارف   - بدبختی   -
روشندل۸ - پرتقال معروف - جانشین 
ورود،  - محل  ذات   - رود شمالی۹   -
مروارید درشت، درون صدف - بهشت 

- بهره وام، پول نامشروع1۰ - بالا آمدن 
آب دریا، کلاه الف، باب روز - شیرینی 
خداوند،   - کردن11  جمع   - فروش 
مالک - نام بازیگر1۲ - واحد شمارش 
حیوانات درنده - چهره - بسیار زیاد، به 

میزان فراوان1۳ - تکرار حرف دوازدهم 
 - اسكارلت  همسر  عریان،  برهنه،   -
فیلمی از دیویدفینچر - مادر عرب، عزیز 
 - حیدریه  تربت  قدیم  نام   - تازی1۴ 
سال ترکی، سال آذری - رئیس قوم1۵ 

- سطح، چهره، مایه پیشرفت بعضی ها 
- سواری آن دولا دولا نمی شود، سفینه 
صحرا - گوشت آذری، مترادف آشغال، 

بیخ آستین اسب ترك - 

جدول شماره 1988

شهردار محمديه تاكيد كرد 

ضرورت تهيه نردبان بلند 
براى اطفا حريق

شهردار محمدیه گفت: فرسودگی ناوگان اتوبوسرانی، 

کمبود اتوبوس و نبود نردبان بلند مرتبه برای اطفای 

حریق در برج های مسکونی ناحیه شهری مهرگان از 

مهم ترین چالش های شهرداری است. 

به گزارش  برنا. یحیی رحیم لو در نشست شهرداران 

با استاندار قزوین گفت: در ارتقای جایگاه شهرداری 

محمدیه از رتبه 7 به هشت از سال ۸۵ تلاش های 

زیادی صورت گرفت و شهرداران و اعضای شوراها در 

دوره های گذشته هم تلاش کردند و خرسندیم که در 

این دوره به سرانجام رسید.

بودجه  برابری  افزایش چند  اضافه کرد: ضمن  او 

شهرداری توانستیم با رویکرد خوب اعضای شورا 

بیش از 7۳.۵ درصد اعتبارات را برای بخش عمرانی 

و۲۶.۵ درصد برای امور جاری تعریف کنیم که این 

رویکرد به توسعه شهری منجر می شود.

شهرداری  و  شورا  دغدغه  مهم ترین  بیان کرد:  او 

این  در  و  است  فرهنگی  امور  به  توجه  محمدیه، 

راستا با اختصاص ۲۵ میلیارد و ۳۰۰ میلیون تومان 

فرهنگی  بخش  در  اجرا  برای  خوبی  برنامه های 

تعریف شده که می تواند به ایجاد نشاط و شادابی 

و کاهش آسیب های اجتماعی در این شهر کمک 

باشد.  موثری 

رحیم لو تصریح کرد: با همه چالش ها و مشکلاتی که 

در تامین منابع مالی داریم توانسته ایم با مدیریت 

منطقی و همراهی خوبی که ایجاد شده فعالیت های 

 7 اردیبهشت  در  و  بخشیم  شتاب  را  عمرانی 

کلنگ زنی و چند افتتاح داریم تا امید و نشاط در 

میان شهروندان تقویت شود.

شهر  حمل و نقل  ناوگان  متاسفانه  گفت:  رحیم لو 

مردم  جابجایی  برای  و  است  فرسوده  محمدیه 

از  بیش  و  جدید  اتوبوس  دستگاه  حداقل ۵  به 

۵ میلیارد تومان برای نوسازی ناوگان اتوبوسرانی 

نیازمندیم.

شهردار محمدیه اظهارداشت: محمدیه امروز با الحاق 

ناحیه شهری مهرگان، دومین شهر پرجمعیت استان 

و اعتبارات آن هم در میان شهرداری ها شاخص 

است و این روند مدیون همدلی شهردار و شورا و 

کمک مدیران استانی است.

رحیم لو اضافه کرد: در صورت واگذاری ۲۵۰ هکتار 

زمین در مهرگان و الحاق آن قادریم سقف بودجه 

خود را به ۵۰۰ میلیارد تومان رسانده و در تامین 

زیر ساختهای شهری اقدمات بیشتری را انجام 

دهیم.

شهردار محمدیه در ادامه اظهارداشت: یکی از نیازهای 

اساسی ما دسترسی جاده قدیم به مناطق ۴ و ۵ و 

۶ است که امیدواریم با کمک مسئولان استان برای 

اجرای آن در سال جاری اقدام لازم صورت گیرد.

رحیم لو گفت: در ناحیه شهری مهرگان در اجرای 

طرح اقدام ملی تعداد 1۲۰۰ مسکن احداث می شود 

و با الحاق ۲۵۰ هکتار به شهر محمدیه 1۲۰ هزار نفر 

جمعیت اسکان می یابند که باید نیازهای آنها تامین 

شود.

او بیان کرد: احداث کتابخانه و ورودی شهر محمدیه 

با  آتش نشانی  ساختمان  تومان،  مبلیارد   ۴۰ با 

1۰میلیارد تومان و اجرای ده ها طرح عمرانی چهره 

این شهر را متحول می کند و آینده روشنی را ترسیم 

می کند.

شهردار محمدیه یادآورشد: مهم ترین چالش ما در 

محمدیه فرسودگی ناوگان و کمبود اتوبوس و نردبان 

بلند مرتبه برای اطفای حریق در برج های مسکونی 

است که از استاندار محترم انتظار حمایت و کمک 

داریم.

او گفت: پروژه تجاری بیتا کیش پس از ۵ سال 

با مشارکت بانک انصار و شهرداری محمدیه دوباره 

فعال شده و اجرای مجتمع مروارید هم می تواند در 

رونق این شهر موثر باشد.

خوزستان

خوزستان  بزرگ  صنایع  به  سال گذشته  نیرو گفت:  وزیر 
بیش از ۳۰ درصد نسبت به سال ۹۸ عرضه انرژی داشتیم و 
امیدواریم در فصل گرم امسال در خوزستان بتوانیم این عرضه 
را به خوبی اجرایی کنیم و همچنین خاموشی نداشته باشیم 
تا مردم با آرامش فصل گرم را سپری کنند. رضا اردکانیان 
برق خوزستان  توزیع  فوق  پروژه  افتتاح شش  در مراسم 
که امروز )۲۴ فروردین ماه( به صورت ویدیوکنفرانس برگزار 
شد، با تشکر از اقدامات انجام شده در شرکت برق منطقه ای 
خوزستان، خطاب به مدیرعامل این شرکت، اظهار کرد: در 
ادامه این فعالیت ها و تلاش ها، با هماهنگی شرکت توانیر 
و برق حرارتی، برای فصل گرم خوزستان تدارکات لازم را 
ببینید تا بتوانیم امسال نیز مانند دو سال قبل، تابستان 
بدون خاموشی را در همه کشور به ویژه استان خوزستان 
به خوبی اجرا کنیم و انرژی مورد نیاز را به همه بخش ها به 
ویژه به بخش صنعت عرضه کنیم. او افزود: سال گذشته به 

صنایع بزرگ خوزستان بیش از ۳۰ درصد نسبت به سال 
۹۸ عرضه انرژی داشتیم و امیدواریم در فصل گرم امسال 
نیز این عرضه را به خوبی داشته باشیم. وزیر نیرو گفت: 
امیدواریم در فصل گرم امسال، رشد اوج بار در خوزستان در 
حد برنامه ریزی شده باقی بماند و خاموشی نداشته باشیم 
تا مردم این استان پهناور با آرامش و امنیت خاطر فصل گرم 
را سپری کنند. در پایان نیز به دستور وزیر نیرو، شش پروژه 
شرکت برق منطقه ای خوزستان شامل فاز اول پست 1۳۲ به 
۳۳ کیلو ولت سردشت دزفول به ظرفیت 1۲ مگاولت آمپر و 
خط ورودی این پست به طول ۶۶ کیلومتر مدار، پست 1۳۲ 
به 11 کیلو ولت GIS بید بلند ماهشهر به ظرفیت ۵۰ مگاولت 
آمپر و خط ورودی این پست به طول ۳ کیلومتر مدار و 
پست 1۳۲ به ۳۳ کیلو ولت پاک چوب شوش به ظرفیت ۸۰ 
مگاولت آمپر و یک کیلومتر مدار با ارزش سرمایه گذاری چهار 

هزار و ۶۰ میلیارد ریال، افتتاح رسمی شدند.

وزیر نیرو:

امیدواریم امسال هم مانند سال قبل در خوزستان 
مشکل تامین انرژی نداشته باشیم اجرایی  عملیات  علوی  بنیاد  همکاری  با 

زهکلوت  بخش  در  آبخیزداری  پروژه 
شد. آغاز  رودبار جنوب  شهرستان 

آبخیزداری  معاون  نو،  کرمان  گزارش  به 
جنوب  آبخیزداری  و  طبیعی  منابع  اداره کل 

فی مابین  تفاهم نامه  براساس  کرمان گفت: 
جنوب  آبخیزداری  و  طبیعی  منابع  اداره کل 
پروژه های  اجرای  علوی  بنیاد  و  کرمان 
آبخیزداری و آبخوانداری در بخش زهکلوت 
می گیرد.  صورت  جنوب  رودبار  شهرستان 
اجرای  همچنین  افزود:  شاهرخی  مهندس 
در  نیز  آبخوانداری  و  آبخیزداری  پروژه های 
شهرستان  مارز  و  رمشک  آبخیز  حوزه های 
تفاهم نامه ها  همین  راستای  در  قلعه گنج 

شود. اجرایی  بایستی 
و  زیر زمینی  آب  سفره های  تقویت  او 
و  ویرانگر  سیلاب های  بروز  از  جلوگیری 
تولیدات  افزایش  آن،  از  ناشی  خسارت 
مهاجرت های  از  جلوگیری  دامی،  و  مرتعی 
ارتقا  و  اشتغال  بهبود  روستاییان،  بی رویه 
آبخیزنشینان،  و  روستاییان  درآمد  سطح 

تقویت  و  زیرزمینی  های  آب  و کنترل  مهار 
اهداف  از  را  منطقه  در  موجود  آب  منابع 
دانست. آبخیزداری  پروژه های  این  اجرای 
آبخیزداری  و  طبیعی  منابع  اداره  رئیس 
حاشیه  در  نیز  رودبار جنوب  شهرستان 
پروژه پخش  اجرایی  آغاز عملیات  از  بازدید 
زهکلوت  آبخیز  حوزه   ۴ و   ۲ سایت  سیلاب 
این  اجرایی  عملیات  گفت:  شهرستان  این 
عملیات  مترمکعب   7۴۲۸۲ حجم  با  پروژه 
سنگی  عملیات  مترمکعب   ۳۰۰۰ و  خاکی 
ملاتی و با اعتباری بالغ بر ۳۵ میلیارد ریال 
پروژه  این  افزود:  دارابی  مهندس  آغاز شد. 
منابع  کل  اداره  و  علوی  بنیاد  مشارکت  با 
در  و  کرمان  جنوب  آبخیزداری  و  طبیعی 
راستای تفاهم نامه انعقاد شده بین این دو 
مجموعه تامین اعتبار و اجرایی شده است.

آغاز عملیات اجرایی پروژه آبخیزداری در بخش زهکلوت 
شهرستان رودبار جنوب

مدیرعامل شرکت پالایش گاز ایلام گفت: پالایشگاه گاز ایلام سال گذشته 1.۵ میلیارد 
مترمکعب گاز به شبکه سراسری تزریق کرد که این موضوع نقش موثری در توزیع و 
پایداری فشار در فصل سرما داشت. روح الله نوریان اظهار داشت: سال گذشته 1.۵ 
میلیون بشکه میعانات گازی در این مجتمع تثبیت و تحویل مشتری شده است. او 
یادآور شد: همچنین سال گذشته 71 هزار تن ال پی جی در این مجموعه تولید شده که 
نسبت به سال قبل ۲11 درصد رشد داشته است. مدیرعامل شرکت پالایش گاز ایلام 
تاکید کرد: در تولید گوگرد نیز با رشد هفت درصدی ۶۹ هزار تن تولید در این پالایشگاه به 
ثبت رسیده است. نوریان گفت: پالایشگاه گاز ایلام سال گذشته ۴۶ هزار مگاوات ساعت 
برق )۵1 درصد رشد نسبت به ۹۸( به شبکه تحویل داده که این موضوع در جلوگیری 
از قطع نشدن برق در فصل گرما تاثیر به سزایی داشته است. او با بیان اینکه مسئله 
آلایندگی پالایشگاه گاز ایلام همواره به عنوان یک مطالبه عمومی و دغدغه مجموعه 
پالایشگاه مورد توجه بوده است، افزود: با تکمیل چرخه پتروشیمی میزان آلایندگی این 
پالایشگاه نیز به حداقل می رسد. او در ادامه به حوزه وظایف اجتماعی تیم بانوان استان 
در لیگ برتر فوتبال که تحت حمایت پالایشگاه بوده اشاره کرد و گفت: در تلاش هستیم 

در سایر رشته های ورزشی نیز با ورزشکاران و تیم های استان همکاری کنیم.

فرجام مجیدزاده  -  شهردار رشت با بیان اینکه برای ارتقا جایگاه معاونت 
حمل و نقل و امور زیربنایی شهرداری باید تلاش جدی تری انجام شود گفت: 
توسعه شهرداری رشت  زمینه ساز  و  موتور محرک  در حقیقت  معاونت  این 

است
و  موتور محرک  را  زیربنایی  امور  و  ترافیک  شهردار رشت حوزه حمل و نقل، 
زمینه ساز توسعه شهرداری خواند و عنوان کرد: یکی از رویکردهایی که تحقق 
آن به شدت مورد توجه شهرداری قرار دارد ارتقا جایگاه و کارکردهای مهم 

مربوط به این معاونت است.
 احمدی استفاده از توان و ظرفیت مدیران متعهد و متخصص در بخش های 
مختلف شهرداری رشت را مورد تاکید قرار داد و گفت: جایگاه های مدیریتی 
محدودی که  زمان  همین  در  تلاش کنیم  باید  بنابراین  نیستند  همیشگی 
فرصت ارائه خدمت صادقانه به مردم و شهروندان برایمان مهیا شده بهترین 
استفاده ممکن را ببریم. او تصریح کرد: هیچ مجموعه و دستگاهی نیست 
که به مانند شهرداری ها خدمات متنوع و گسترده را به مردم ارائه دهد و این 

از جایگاه و اهمیت بالای شهرداری حکایت دارد.

شهردار کرج از ساخت دومین پل بلند کشور در بزرگراه شمالی کرج )سردار 
سلیمانی( خبر داد. علی کمالی زاده در بازدید معاون اقتصادی سپاه قدس از 
پروژه بزرگراه شمالی کرج )سردار سلیمانی( که با حضور اکبر سلیم نژاد، رئیس 
و  پرداخت  پروژه  به تشریح جزئیات  انجام شد،  اسلامی شهر کرج  شورای 
گفت: این پروژه از انتهای شهید همت تا اتوبان کرج - قزوین تا کنار آرامستان 
بهشت سکینه امتداد دارد و با توجه به اینکه در محدوده مذکور به دلیل تردد 
کارمندانی که در کرج سکونت دارند اما محل کار آنها تهران است، همه روزه 
در  می تواند  بزرگراه همت  ادامه  احداث  را شاهد هستیم،  سنگینی  ترافیک 
کاهش ترافیک این محدوده، موثر واقع شود. او ادامه داد: در سال ۹۵، مبلغ 
اولیه پیمان، ۵17 میلیارد تومان و طول قرار داد چهار سال بود و با کمک وزارت 
راه و سازمان برنامه و بودجه ۴۰۰ میلیارد تومان به پروژه اختصاص یافت و 
باعث شد شتاب خوبی بگیرد اما در حال حاضر و با توجه به شرایط اقتصادی 
کنونی که هر روز شاهد افزایش قیمت ها هستیم، اعتبار لازم برای اتمام این 

پروژه بیش از دو هزار میلیارد تومان پیش بینی می شود.

مدیرعامل شرکت پالایش گاز ایلام:
پالایشگاه ایلام 1.5 میلیارد مترمکعب 

گاز به شبکه سراسری تزریق کرد

شهردار رشت:
حمل و نقل وامور زيربنايى 
موتور محرك شهردارى است

شهردار کرج خبر داد؛
ساخت دومین پل بلند کشور در بزرگراه 

»سردار سلیمانی«

| ایلام | | گیلان | | البرز |

آگهی فقدان سند مالکیت 
ــام  ــورخ 1399/11/13 اع ــماره 22489 م ــنامه ش ــرو بخش ــا  پی احترام
مــی دارد اقــای میــاد زارع احمــد آبــادی برابــر وکالتنامــه 42382 مــورخ 
1399/10/13 دفتــر 66 شــهر یــزد از طــرف فتــح الــه زارع احمــد آبــادی 
ضمــن تســلیم دو بــرگ استشــهادیه تصدیــق شــده اعــام نمــوده اســت 
ســند مالکیــت ســه ممیــز پنــج دهــم دانــگ مشــاع از ششــدانگ یــک 
واحــد تجــاری بــه مســاحت 116/76 متــر مربــع قطعــه 3 تفکیکــی بــه 
ــی  ــی از اصل ــروز از 22066 فرع ــی مف ــی از 170 اصل ــماره 47414 فرع ش
ــماره  ــد 375 بش ــر جل ــه 233 دفت ــت صفح ــماره ثب ــل ش ــور ذی مذک
چاپــی 398135 کــه بنــام فتــح الــه زارع احمــد آبــادی صــادر و تســلیم 
گردیــده اســت بعلــت ســهل انــگاری مفقــود گردیــده اســت لــذا مراتــب 
بــه اســتناد تبصــره یــک اصاحــی بــه مــاده 120 آئیــن نامــه قانــون ثبــت 
در یــک نوبــت آگهــی مــی شــود تــا چنانچــه کســی مدعــی وجــود ســند 
مالکیــت نــزد خــود و یــا انجــام معاملــه نســبت بــه ملــک مذکــور باشــد 
از تاریــخ انتشــار ایــن آگهــی بــه مــدت ده روز اعتــراض خــود را ضمــن 
ارائــه اصــل ســند مالکیــت بــه ایــن اداره تســلیم تــا وفــق مقــررات عمــل 
گــردد بدیهــی اســت چنانچــه ظــرف مــدت مقــرر اعتراضــی واصــل نشــود 
و یــا در صــورت اعتــراض اصــل ســند ارائــه نگــردد ســند مالکیــت المثنــی 

طبــق مقــررات بــه متقاضــی تســلیم خواهــد شــد .760 / ف م الــف 
محمد شکری – رئیس اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه سه کرج 365
از طرف الهه عزیزی

اداره کل ثبت اسناد واملاک استان کرمان
اداره ثبت اسناد واملاک حوزه ثبت ملک شهر عنبر آباد

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده۳ قانون و ماده 1۳آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی واراضی و 
قانون  موضوع  اول  شماره1۳۹۹۶۰۳1۹۰۹1۰۰۳۲7۸-1۳۹۹/11/۲۶هیات  برابررای  رسمی  فاقدسند  ساختمانهای 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقردرواحد ثبتی حوزه ثبت ملک شهر 
عنبر آباد تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای حسین ملائی گمرکان  فرزند احمد بشماره شناسنامه ۳۹با کد 
ملی ۶۰۶۹۹۸۲۰۴۵صادره ازعنبرآباد درششدانگ یک قطعه باغ به مساحت 1۵۰۵۲متر مربع پلاک - فرعی از۳۰۵- 
اصلی مفروز و مجزی شده از پلاک 1۵فرعی از ۳۰۵- اصلی قطعه یک واقع درعنبرآباد اراضی خالق اباد گمرکان 
بخش ۳۴کرمان  خریداری از مالک رسمی غلامحسین ابراهیمی محرزگردیده است.لذا به منظور اطلاع عموم 
مراتب دردو نوبت به فاصله 1۵روزآگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشاراولین آگهی به مدت دوماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و 
پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض،دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند 
. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکوروعدم وصول اعتراض طبق مقررا ت سند مالکیت صادر خواهدشد . 

تاریخ انتشار نوبت اول:1۴۰۰/۰1/1۵ – تاریخ انتشارنوبت دوم :1۴۰۰/۰1/۲۹
مصیب حیدریان - رئیس ثبت اسناد املاک 

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان کرمان
اداره ثبت اسناد واملاک حوزه ثبت ملک زرند

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی
اراضی  و  ثبتی  تعیین تکلیف وضعیت  قانون  نامه  آئین  اگهی موضوع ماده ۳ و ماده 1۳ 
و ساختمان های فاقد سند رسمی برابر رای شماره 1۳۹۹۶۰۳1۹۰۰۸۰۰۲۳۶۶ هیات دوم  موضوع قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت 
ملک زرند تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای محمد عباس زاده فرزند علی به شماره شناسنامه 
۳ صادره از زرند در یک باب خانه به مساحت ۵۰۰ مترمربع از پلاک ۶۴7۲ اصلی واقع در زرند بلوار جنت 
کوچه 1  خریداری از مالک رسمی آقای مجتبی نظریان محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم 
مراتب در دو نوبت به فاصله 1۵روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت 
متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین اگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را 
به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را 
به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق 

مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. م/الف ۲1۶
تاریخ انتشار نوبت اول:1۴۰۰/1/1۵

 تاریخ انتشار نوبت دوم:  1۴۰۰/1/۲۹
حسین توحیدی نیا_ رئیس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان زرند

اداره کل ثبت نام اسناد و املاک استان کرمان
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک شهداد 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده 1۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و 

ساختمانهای فاقد سند رسمی 
برابر رای 1۴۰۰۶۰۳1۹۰۰۵۰۰۰۰1۵ مورخ 1۴۰۰/۰1/۲۲ هیات اول موضوع قانون تعیین و تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ملک ثبت ملک  شهداد تصرفات مالکانه بلامعارض 
متقاضی خانم کبری نظری کدخدائی فرزند محمد بشماره شناسنامه 1۲ صادره  از شهداد در ششدانگ یکبابخانه به 
مساحت ۲۸۸.۴۰ متر مربع پلاک ۲ فرعی از ۲۶۳۹ - اصلی واقع در بخش ۲۳ کرمان به آدرس شهداد- میدان 
طالقانی کوچه ۸  خریداری از مالک رسمی آقای ابوتراب مظفری کرمانی محرز گردیده است.لذا به منظور اطلاع 
عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 1۵ روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت 
متقاضی اعتراض داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره 
تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی 
تقدیم نمایند.بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر 

خواهد شد. م الف 7۵
تاریخ انتشار نوبت اول : 1۴۰۰/1/۲۹- تاریخ انتشار نوبت دوم : 1۴۰۰/۲/1۲

ابراهیم سیدی - رئیس ثبت اسناد و املاک

آگهی  موضوع ماده 3 قانون و ماده 13آیین  نامه قانون  تعیین  تکلیف  وضعیت  ثبتی  
و اراضی و ساختمانهای  فاقد سند رسمی

برابر رای  شماره  1۳۹۹۶۰۳1۸۰11۰1۳۸۸۲- 1۳۹۹/11/7 هیات موضوع قانون  تعیین  تکلیف 
وضعیت  ثبتی اراضی  و ساختمانهای فاقد سند رسمی  مستقر  در واحد ثبت ملک صومعه 
سراتصرفات مالکانه متقاضی کریم  چنگیز دلیوند فرزند  رحیم  به شماره  شناسنامه ۹۲۸ صادره از  صومعه سرا  
در  ششدانگ  یک قطعه  زمین  بمساحت ۵1۳/۵۸ متر مربع  مشتمل بر  خانه  و محوطه  و انباری  بمساحت 
7۰/۴۴  متر مربع  پلاک ۶۳۴ فرعی  از ۲۴  اصلی  مفروز  و مجزی  شده از  پلاک  ۲7  فرعی  از ۲۴  اصلی  
واقع در  قریه  دلیوندان بخش ۲۲ گیلان  خریداری  از مالکیت  عشرت  الحاجیه  صابونچیان محرز گردیده است 
.لذا به منظور اطلاع  عموم  مراتب  در دونوبت  به  فاصله  1۵  روز  آگهی  می شود  چنانچه اشخاصی  نسبت 
به  صدور  سند  مالکیت متقاضی  بشرح مذکوراعتراض  داشته  باشند  می توانند  از تاریخ اولین انتشار آگهی به 
مدت  دو  ماه  اعتراض خود رابه این  اداره  تسلیم  و پس از  اخذ  رسید  ظرف  مدت  یک ماه  از تاریخ  تسلیم  
اعتراض دادخواست  خود را  به مراجع  قضایی  تقدیم  نمایند  بدیهی  است و رسید در صورت  انقضای  مدت  

مذکور  و عدم  وصول  اعتراض مدت مذکورطبق مقررات سند مالکیت  صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول: 1۴۰۰/1/۲۹
تاریخ انتشارنوبت دوم: 1۴۰۰/۲/1۲

910/۶۶- رئیس ثبت اسنادواملاک شهرستان صومعه سرا – یداله شهبازی

مهندسی  شرکت  تغییرات  آگهی 
سهامی  شرکت  ارگ  نیرو  کاویان 
و   ۵۰۳۵۵ ثبت  شماره  به  خاص 
شناسه ملی 1۴۰۰7۵۲۵۹۰۲ به استناد 
صورتجلسه مجمع عمومی فوق العاده 
ذیل  تصمیمات   1۴/۰1/1۴۰۰ مورخ 
 : آدرس  از  : محل شرکت  اتخاذ شد 
به  شیراز  شهرستان  فارس،  استان 
شهرستان   ، بوشهر  استان  آدرس: 
عسلویه، بخش مرکزی ، شهر عسلویه، 
جمهوری  خیابان   ، لنج  فلکه  محله 
 ،  ۰ پلاک   ، دولت  خیابان   ، اسلامی 
، واحد ۳7  پاساژ زیتون ، طبقه دوم 
یافت  تغییر   7۵11۹۳۵۰۳1 کدپستی 
اصلاح  اساسنامه  در  مربوطه  ماده  و 
املاک  و  اسناد  ثبت  اداره کل  گردید. 
و  ها  ثبت شرکت  اداره  فارس  استان 

شیراز غیرتجاری  موسسات 

آگهی
تغییرات

)1124540(

آگهی فقدان سند مالکیت 
نظــر بــر اینکــه اقــای مرتضــی محمــودی برابــر درخواســت 
مالکیــت  ســند  داشــته کــه  اعــام   1400/1/8-10000198 وارده 
ششــدانگ یــک بــاب خانــه بشــماره پــاک 2354 فرعــی از 
ــی  ــر الکترونیک ــماره دفت ــه ش ــل ب ــش 3 اردبی ــی بخ ــک اصل ی
ــود  ــی مفق ــت نامعلوم ــته بعل ــادر گش 139820303010005827 ص
ــند  ــدا نشــده اســت تقاضــای س ــل پی ــس از جســتجوی کام و پ
مالکیــت المثنــی نمــوده اســت لــذا مراتــب طبــق بخشــنامه شــماره 
ــوزه  ــمی ح ــناد رس ــر اس ــه دفات 140080003144000010 -1400/1/15 ب
ــاغ ســپس در اجــرای تبصــره یــک مــاده 120 اصاحــی  تابعــه اب
قانــون ثبــت موضــوع یــک بــار در روزنامــه آگهــی گردیــده کــه هــر 
کــس ادعایــی بوجــود ســند مالکیــت یــا ســند معاملــه بنــام خــود 
ــن  ــخ انتشــار ای ــس از تاری ــدت 10 روز پ ــرف م ــند ظ داشــته باش
آگهــی دلایــل قانونــی و یــا اصــل ســند مالکیــت را بــا اخــذ رســید 
ــد بدیهــی اســت پــس از انقضــای مــدت  تســلیم ایــن اداره نماین
ــادر و  ــی ص ــت المثن ــند مالکی ــی س ــریفات قانون ــی تش ــرر ط مق
تســلیم خواهــد شــد و اســناد اولیــه از درجــه اعتبــار ســاقط خواهــد 

ــف 1400/29 ــار : 1400/01/29     م ال ــخ انتش ــد . تاری ش
رحمان حسنی قابل 

 رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه 2 اردبیل  396

ــپ  ــك سیســتم ســایپا تی ــاچ ب ــرگ ســبز خــودروی ســواری ه ب
111SE  مــدل 1395 بــه شــماره موتــورM13/5619713  و شــماره 
ــران  ــاك 79 ای ــماره پ ــه ش ــی NAS431100G5867935  ب شاس
192 ط 33 بــه نــام آقــای مهــدی واســطه دوســت مفقــود گردیــده 

و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد . 
426 قزوین  



پیامک شما را دربـاره 
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معضلی به نام 
پسماندهای ساختمانی

1ادامه از صفحۀ

وزن کل مصالح ساختمانی باشد. فعالیت های 
اقتصادی انسان به طور طبیعی به اکوسیستم 
دلیل  به  است  ممکن  و  است  وابسته  جهان 
محدود  آن  رشد  اولیه کارخانه ها  مواد  کمبود 
مانند  منابع  برخی  برای  که  حالی  در  شود. 
ذخایر  هنوز  خاص  معدنی  مواد  و  فلزات 
استفاده نشده وجود دارد، منابع دیگری مانند 
بسیاری  در  آب  حتی  و  فسیلی  سوخت های 
از نقاط جهان با مشکل جدی روبه رو هستند.
و  ساختمانی  پسماندهای  مدیریت  برای 
جلوگیری از آلودگی منظر شهری چند راهکار 

می شود: پیشنهاد 
می توان  مصالح  از  صحیح  استفاده  با 
از  یا  داد  کاهش  را  ساختمانی  ضایعات 
به  نزدیک تر  که  کنیم  استفاده  مصالحی 
کربن  انتشار  تا  می شوند  تولید  کار  محل 
وقتی  یابد.  کاهش  قابل توجهی  میزان  به 
استاندارد هستند،  و  بادوام  از مصالحی که 
خواهند  کمتری  ضایعات  کنیم،  استفاده 
داشت. قدم بعدی بازیافت است، بازیافت 
و  نشود  ریخته  دور  مصالح  می شود  باعث 
انباشته  حد  از  بیش  زباله  دفن  محل های 
نشود.حدود ۹۰ درصد نخاله های ساختمانی 
هستند.  مجدد  استفاده  و  بازیافت  قابل 
راهکارهای  از  یکی  عنوان  به  بازیافت 
مدیریت نخاله های ساختمانی چند ویژگی 
مثبت از جمله؛کاهش تقاضا نسبت به منابع 
و  نقل  و  حمل  هزینه های  شدن  جدید؛کم 
به گونه ای که  از ضایعات  استفاده  و  تولید 
به مناطق انباشت ضایعات برده نشوند دارد. 
اگر به شهرها و انبوه ساختمان هایی که قبلًا 
ساخته شده اند و نیاز به بهسازی دارند نگاه 
از  مجدد  استفاده  پتانسیل  می توان  کنیم، 
آجر  پنجره،  و  درب  مانند  سازه ها  مصالح 
راه حل  کرد.  تصور  سازه ها  این  در  را   … و 
دیگر برای کاهش ضایعات ساختمانی اتخاذ 
قانون های مالیاتی برای صاحبان ساختمان 
است. طراحی مکانی جهت دفع نخاله های 
مدیریت  آژانس های  تعیین  و  ساختمانی 
می تواند کمک  نیز  ساختمانی  پسماندهای 
کننده باشد، تخلیه نخاله های ساختمانی در 
معابر و گذرگاه های سطح شهر سبب آلودگی 
طرفی  از  می شود.  شهری  محیط  دیداری 
دیگر تخلیه خاک و نخاله در حاشیه راه ها، 
جاده ها و بزرگراه ها  منجر به سد معبر و به 
دنبال آن بوجود آمدن حوادثی می شود که 
به  مالی  و  جانی  خسارات  واردآمدن  باعث 

شد.  خواهد  شهروندان 
مسدود  با  ساختمانی  نخاله های  همچنین 
مسدود  باعث  رودخانه ها  و  کانال ها  کردن  
شدن مسیر آب گردیده که به هنگام بارندگی 
و  می گردد  سیلاب  شدن  جاری  موجب 
دنبال  به  را  ناپذیری  جبران  خسارت های 

دارد. 
حمزی)مدیریتپشتیبانيواموررفاهيدانشگاهعلومپزشکیجیرفت(

دانشگاه علوم پزشکی و خدمات بهداشتی درمانی جیرفتدستگاه سرمایه پذیر

موضوع فراخوان
شناسایی و جذب سرمایه گذار ساخت و تامین فضاهای آموزشی و کمک آموزشی 
)BOT( پردیس دانشگاه علوم پزشکی جیرفت از طریق سرمایه گذاری به روش

1/7۲۰/۰۰۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال مبلغ برآورد اوليه

مبلغ سپرده شرکت در فرایند 
ارجاع کار

مبلغ  ۲۸/۹۰۰/۰۰۰/۰۰۰ریال 

از تاریخ شنبه1400/01/28به مدت 5 روزمهلت دریافت اسناد فراخوان

محل دریافت اسناد  

www.jmu.ac.ir 1(سایت دانشگاه به آدرس
۲(جیرفت،میدان انقلاب، ستاد مرکزی مدیریت پشتیبانی دانشگاه، اداره امور 

مناقصات
www.setadiran.ir۳(سامانه تدارکات الکترونیکی دولت ) ستاد ( به نشانی

ساعت 1۴ مورخه 1۴۰۰/۰۲/1۲آخرین مهلت تحویل پیشنهادها

میدان انقلاب– ستاد مرکزی دانشگاه -  )دبیرخانه حراست دانشگاه(محل تسلیم پیشنهادها

ساعت 10 صبح مورخه  1400/02/12تاریخ گشایش پیشنهادها

*** در ضمن هزینه درج آگهی بر عهده برنده می باشد .

شناسه آگهی : 11244۶5

آگهیفراخوان
شناساییوجذبسرمایهگذار

ساختوتامینفضاهایآموزشیوکمکآموزشیپردیسدانشگاهعلومپزشکی
)BOT(جیرفتازطریقسرمایهگذاریبهروش

 تخلف مدیران شهری »آبادان« و »علی آباد کتول« در  واکسیناسیون بدون نوبت
بار دیگر اطلاع رسانی غیر شفاف را نمایان کرد

واکسیناسیونمنهایشفافیت
 علی احمد رفیعی راد، جامعه شناس سلامت: باید سامانه مشخصی برای اطلاع رسانی واکسیناسیون وجود داشته باشد

که بتوان سرنوشت واکسن ها را ردیابی کرد

این جامعه شناس سلامت 
می گوید در شرایط سخت 

عموما خیلی چیزها عیان تر 
می شود و نمود آن بیشتر 

می شود: »باید بگوییم آینه 
کرونا، زیرا کرونا به مانند آینه 
درحال بازتاب همه چیز است، 
الان همه چیز عیان تر است.«

و درحال حاضر به بیش از ۶۵ 
درصد سالمندان این واکسن 
تزریق شده، برای گروه های 
دیگر از معلولان هم این کار 

انجام شود

مدیرعامل اتحادیه 
تاکسیرانی های شهری کشور: 
میانگین رقم پیشنهادی برای 

افزایش کرایه تاکسی در 
کشور بین ۲۵ تا ۳۵ درصد 

است که در برخی شهرها 
این پیشنهادها مورد بررسی 
قرار گرفته و در باقی شهرها 
نیز در دست بررسی است 
و نتیجه نهایی پس از طی 
مراحل قانونی و تصویب به 

شهرداری ها اعلام و در داخل 
تاکسی ها به صورت برچسب 

نصب می شود

افزایش 25 تا 35 درصدی کرایه تاکسی در کشور
مدیرعامل اتحادیه تاکسیرانی های شهری 
کشور از افزایش کرایه تاکسی ۲۵ تا ۳۵ 
درصدی خبر داد و گفت این افزایش پس 
از طی کردن مراحل قانونی اجرا می شود.

مرتضی ضامنی، در تشریح روند افزایش 
به  جاری  سال  برای  تاکسی  نرخ کرایه 
یا اسفند  بهمن  ایسنا گفت: هر سال در 
ماه فرآیند افزایش قیمت کرایه تاکسی 
پیشنهاد می شود، شوراهای اسلامی شهر 
مرجع تغییر نرخ کرایه تاکسی ها است به 
نرخ کرایه  تعیین  فرآیند  ترتیب که  این 
در  قانون شهرداری ها  اساس  بر  تاکسی 
اواخر سال بر اساس پیشنهاد واحدهای 
قالب  در  تاکسیرانی  سازمان  کارشناسی 
لایحه به شورای اسلامی هر شهر ارسال 
پس  ادامه  در  شهر  شورای  و  می شود 
تایید  نهایت،  در  و  تصویب  بررسی،  از 
فرمانداری مربوطه کرایه قانونی هر شهر 
را اعلام می کند که در سال جاری نیز این 

است. در جریان  فرآیند 
برای  پیشنهادی  رقم  میانگین  افزود:  او 
افزایش کرایه تاکسی در کشور بین ۲۵ تا 
۳۵ درصد است که در برخی شهرها این 
پیشنهادها مورد بررسی قرار گرفته و در باقی 
شهرها نیز در دست بررسی است و نتیجه 
نهایی پس از طی مراحل قانونی و تصویب 
به شهرداری ها اعلام و در داخل تاکسی ها 

به صورت برچسب نصب می شود.

افزایش  اینکه موضوع  با اعلام  ضامنی 
شده  اجرایی  شهرها  برخی  در  کرایه ها 
اردیبهشت  تا  نیز  شهرها  سایر  در  و 
بود،  خواهیم  قیمت  اصلاح  شاهد  ماه 
وسایل  سایر  با  تاکسیرانی  افزود: 
که  چرا  است،  متفاوت  حمل و نقلی 
تاکسی ها هیچ یارانه دولتی نمی گیرند 
و مباحث خودرو و پرداخت سایر مبالغ، 

است. راننده  عهده  بر 
شرایطی  چنین  در  اینکه  بر  تاکید  با  او 
را  معقولی  فایده  هزینه  باید  رانندگان 
در  سفر  هزینه  داد:  ادامه  دریافت کنند، 
حقوقی  و  می شود  محاسبه  شهرداری ها 
مانند ابلاغیه های وزارت کار، برای راننده 
درصد  به  نهایت  در  که  می کنند  لحاظ 
و متناسب  افزایش کرایه منجر می شود 
با تورم اعلامی بانک مرکزی خواهد بود.
تاکسیرانی های  اتحادیه  مدیرعامل 
نرخ  اینکه  به  اشاره  با  کشور  شهری 
اعلام  مرکزی  بانک  سوی  از  تورمی که 
شد، نزدیک ۴۰ درصد بود و امروز بطور 
تا  تاکسی ۲۵  نرخ کرایه های  میانگین، 
الزامی  افزود:  دارد،  افزایش  درصد   ۳۵
در سال وجود  افزایش  بار  بر فقط یک 
ندارد، بلکه اگر فرآیند افزایش براساس 
قانون پیش بینی شده باشد و مراحل آن 
هم طی شود می تواند بیش از یک بار 

باشد.  هم  سال  در 

باید در هرکاری شفاف سازی 
به صورت لیست منسجم 

وجود داشته باشد، سامانه ای 
مشخص که بتوانیم بر اساس 

آن کاملا ردیابی کنیم. البته اگر 
بخواهیم لیست تهیه کنیم هم 

باید در بستر شفاف باشد

| روزنامه نگار |

| سوگل دانائی |

|  
هر

 م
 |

سلامت

تزریق واکسن کرونا 
به ۶5 درصد سالمندان مقیم مراکز بهزیستی

مدیرکل توانبخشی مراقبتی سازمان بهزیستی 
کشور ضمن ارائه مهم ترین اقدامات این دفتر 
پوشش  تحت  سالمندان  واکسیناسیون  روند 
را شرح داد. به گزارش ایسنا، مصطفی سراج 
مدیر کل توانبخشی مراقبتی سازمان بهزیستی 
این  اقدامات  کشور  ضمن تشریح مهم ترین 

دفتر در سال ۹۹، با بیان اینکه فعالیت های دفتر 
توانبخشی و مراقبتی سازمان بهزیستی کشور 
در قالب فعالیت های موسسه ای، فراموسسه ای 
بیان  است،  تعریف شده  بر خانواده  مبتنی  و 
کرد: فعالیت های مبتنی بر موسسه مانند مراکز 
خدمات  مقیم  افراد  که  هستند  شبانه روزی 

توانبخشی و مراقبتی در آن دریافت می کنند. 
بیماران  از سالمندان،  اعم  نفر  بر ۵1 هزار  بالغ 
جسمی  معلولیت  دارای  افراد  مزمن،  روانی 
مراکز  این  از  رشدی  و  هوشی  و  حرکتی  و 
دارای  نیز  عمدتا  و  می کنند  دریافت  خدمات 
معلولیت های شدید و خیلی شدید هستند که 

امکان مراقبت و نگهداری در خانواده ها وجود 
ندارد یا فاقد سرپرست موثر هستند. 

که  مستمر  خدمات  قالب  در  افزود:  سراج 
کمک هزینه معیشت و مستمری هایی که از 
دو محل پرداخت می شود بالغ بر ۸۰۰ هزار نفر 
قالب  در  و  برنامه هستند  این  تحت پوشش 
حق پرستاری )ماده 7 قانون حمایت از حقوق 
معلولان( حدود ۵۸ هزار نفر تحت پوشش این 
خانواده  برنامه های  عمدتا  که  هستند  برنامه 
سمت  به  افراد  است که  برنامه هایی  و  محور 
مراکز شبانه روزی هدایت نشوند و برنامه ریزی 

افراد  این  از  خانواده  محیط  در  که  می شود 
افراد  واکسیناسیون  درباره  او  شود.  حمایت 
تحت پوشش گفت: امید است که هرچه زودتر 
ویژه بحث  به  اقداماتی که صورت می گیرد  با 
واکسیناسیون که واکسیناسیون آنفولانزا در همه 
مراکز داشتیم و از اسفندماه نیز واکسیناسیون 
کرونا را شروع کردیم و درحال حاضر به بیش 
از ۶۵ درصد سالمندان این واکسن تزریق شده، 
این کار  هم  معلولان  از  دیگر  برای گروه های 
انجام شود که این اقدام می تواند سطح ایمنی 

و سیستم حفاظتی مراکز را افزایش دهد.

از ۸۰۰ هزار دوز واکسن وارد شده به کشور، 
ملی  ستاد  سخنگوی  رسمی  اعلام  طبق 
مقابله با کرونا، ۳۰ هزار دوز سهم پاکبانانی 
به  واکسیناسیون  ملی  سند  طبق  شده که 
در  حاضر  سالمندان  و  درمان  کادر  همراه 
در  باید  خاص  بیماران  و  نگهداری  مراکز 
می گرفتند.  قرار  کرونا  با  مقابله  اولویت 

و  آبادان  در  آمده  پیش  خطای  رفع  برای 
شورای  اعضای  از  یکی  گلستان  علی آباد 
وزیر  به  نامه ای  فراهانی  تهران، مجید  شهر 
لیست  پیشنهاد کرده که  و  نوشته  بهداشت 
شفافی از دریافت کنندگان واکسن از اعضای 
مدیریت شهری منتشر شود. پیشنهادی که 
شده  داده  مجازی  سوی کاربران  از  پیشتر 

شد  دنبال  هم  شفافیت  هشتگ  با  و  بود 
این  زیرا  بود  نشدنی  پزشکان  به گمان  اما 
حریم  و  پزشکی  اسرار  رده  در  اطلاعات 
احمد  علی  می رود.  شمار  به  افراد  شخصی 
اما  رفیعی راد، جامعه شناس حوزه سلامت 
انتشار  مثابه  به  لیست،  انتشار  می گوید 
گمان  که  نیست  اچ آی وی  بیماران  لیست 

کنیم، انگ است و نباید در دستور کار قرار 
به  شفاف سازی  هرکاری  در  »باید  بگیرد: 
باشد،  داشته  وجود  منسجم  لیست  صورت 
اساس  بر  بتوانیم  که  مشخص  سامانه ای 
بخواهیم  اگر  البته  کنیم.  ردیابی  کاملا  آن 
بستر شفاف  در  باید  هم  تهیه کنیم  لیست 
را صحیح نمی داند و  او مخالفت ها  باشد.« 

انگ  مثابه  به  لیست  این  انتشار  می گوید 
مردم  فعلی  و  اصلی  »نگرانی  زیرا  نیست: 
است«  واکسن  توزیع  سیستم  همین  از 
زمینه ای  می تواند  شفاف سازی  آیا  اما 
رفیعی راد  کند؟  فراهم  سازی  اعتماد  برای 
می گوید: » وزیر ما شلخته صحبت می کند، 
پیشامدرن  نگرش  او  می کند،  رفتار  شلخته 
این دستگاه پیشامدرن است و  دارد، پس 
بحث  می گوید  او  کند.«  شفاف  نمی تواند 
به  نه  شبه  یک  و  است  ساختاری  اعتماد، 
وجود می آید و نه یک روزه از بین می رود و 
روند مشخصی برای شکل گیری وجود دارد.

 اعتماد سازی یکی روزه
به وجود نمی آید 

درباره  اتفاقی که  است که  معتقد  رفیعی راد 
و  آبادان  شهرداری  کارگران  واکسیناسیون 
و  نیستند  استثنا  است،  داده  رخ  علی آباد 
به قاعده تبدیل شدند: »توجیهاتی که اعلام 
شد همواره در تمام روندها شنیده می شود. 
شدند  برکنار  خاطیان  شنیدم که  بعدتر  من 
خوبی  خبر  باشد،  داشته  صحت  اگر  که 
است، اما می خواهم بگویم این اعتمادسازی 
ساختاری تر و بنیادی تر است و برای از بین 
بردن روند فعلی نیازمند اراده سیاسی قوی 
و نیرومندی است که بتواند آن را بشکند.« 
واکسیناسیون  ماجرای  که  است  معتقد  او 
پاکبانان آبادانی تکرار می شود: »شهردار هم 
برکنار شود، این روند تکرار می شود، می دانید 
مثل این می ماند که یک منبع آبی روی سر 
شما سرازیر شود، اگر شما جایتان را عوض 
هم  بعدی  نفر  متوجه  مساله  این  کنید، 
ریشه ای  مساله  بگویم  می خواهم  می شود، 
او   » نیست.  برگش  و  شاخ  به  و  است 
می زند:  مالاریا  بیماری  درباره  دیگری  مثال 
نمی توان  مود  زیاد  جایی  در  مالاریا  »وقتی 
همه پشه ها را کشت بلکه باید منبع آلودگی 
را پیدا کرد، این مساله اعتماد هم ریشه ای 
پاندمی ها  برایش کاری کرد.«  باید  و  است 
روی اعتماد عمومی تاثیرگذارند، همچنان که 
به نظر می رسد کرونا روی اعتماد عمومی نیز 
موثر بوده است و خشم عمومی را زیاد کرده 
است. این جامعه شناس سلامت می گوید در 
عیان تر  چیزها  خیلی  عموما  سخت  شرایط 
»باید  می شود:  بیشتر  آن  نمود  و  می شود 
آینه  مانند  به  زیرا کرونا  آینه کرونا،  بگوییم 
همه  الان  است،  چیز  همه  بازتاب  درحال 
مسائل  هم  پیشتر  شاید  است  عیان تر  چیز 
راست و ریس  اما  می آمد  پیش  مختلف 
می شد اما الان در شرایط فشار درحال بروز 
همه جنبه های خودش است و هر جایی که 
می دهد«  بازتاب  را  شرایط  شود،  گذاشته 
کشورها  تمام  در  شرایط  این  می گوید  او 
برای  قد  تمام  آینه  این  و  است  برقرار  هم 
آن ها هم بازتاب می دهد با این تفاوت که در 
کشورها دیگر حداقل هایی برای از بین رفتن 

دارد. وجود  ویروس 

جمعه گذشته خبری منتشر شد که نشان می داد شهردار و تعدادی از اعضای شورای شهر آبادان به جای پاکبانان واکسن کرونا زده اند. علوم 
پزشکی آبادان گفته چون همگی ماسک داشتند، امکان تشخیص پاکبانان از سایر مدیران شهری فراهم نشده است. شهردار آبادان در توجیه 
کار خود گفته واکسن زده چون خود پاکبان ها خواستند، چون به واکسن شک داشتند و با این کار می خواسته ترس آن ها بریزد. مدتی از 
انتشار این خبر نگذشته بود که خبر آمد در شهر علی آباد گلستان هم تعدادی از مدیران شهرداری به جای پاکبانان واکسن کرونا دریافت 
کردند. انتشار اخبار واکنش تند کاربران حاضر در شبکه های اجتماعی را به همراه داشت، واکنش تندی که نشان از بی اعتمادی نسبت به 
توزیع واکسن بود. کاربرانی که پیشتر به کمبود واکسن، شفاف نبودن واکسن تزریق شده و اولویت بندی سند ملی واکسیناسیون وزارت 
بهداشت اعتراض کرده بودند حالا از نبود شفافیتی انتقاد می کردند که منجر به تزریق واکسن به افرادی شده که طبق اولویت بندی وزارت 
بهداشت، مشمول دریافت واکسن کرونا نمی شدند. هرچند که بعد از انتشار خبر دست اندازی در واکسیناسیون، وزارت بهداشت اعلام کرد که 
با خاطیان برخورد می کند و به طور مثال رئیس شبکه بهداشت علی آباد، برکنار شده یا وزیر بهداشت دستور فوری عزل سو استفاده کنندگان 
از واکسن کرونای پاکبانان آبادانی را صادر کرده است، اما همچنان خشم و بی اعتمادی عمومی فروکش نکرده و کاربران در فضای مجازی 
نسبت به روند واکسیناسیون اعتراض می کنند. حالا پرسش اینجاست که برای بازگرداندن این اعتماد چه باید کرد؟ آیا می توان با ارائه 

لیستی شفاف از دریافت کنندگان واکسن، نگرانی مردم درباره توزیع تعداد محدود و اندک آن را برطرف کرد؟

| جامعه شناس حوزه  سلامت |

  | علی احمد رفیعی راد |

آخرین وضعیت سیستم 
دفع آب سطحی در اهواز

جلسه  تصمیمات  اهواز  شهر  شورای  عضو 
تشریح کرد.  را  شورا  آب های سطحی  کمیته 
صفحه  در  موسی پور  جاسم  ایمنا،  به گزارش 
کمیته  جلسه  »در  نوشت:  خود  اینستاگرام 
آب های سطحی شورا، عبور از طرح های موقت 
و ضربتی و ارائه مرحله به مرحله طرح جامع 
مشاور  حضور  با  اهواز  سطحی  آب های  دفع 
تخصصی بررسی شد که سال های خشکسالی 
معیار برنامه ریزی نخواهد بود و به امید خدا 
طرح  شدن  نهایی  پیگیر  دوره  روز  آخرین  تا 

بود.« خواهیم 

زمین 2۶ میلیارد ریالی 
کرمان رفع تصرف شد

کشف  از  کرمان  استان  انتظامی  فرمانده 
ارزش  به  دولتی  اراضی  تصرف  مورد  یک 
پلیس  عملیات  در  ریال  میلیارد   ۲۶
ایلنا،  به گزارش  داد.  اقتصادی خبر  امنیت 
راستای  در  ناظری« گفت:  سردار»عبدالرضا 
پیشگیری و مقابله با زمین خواری و تصرف 
غیرقانونی اراضی دولتی، طرح مقابله با این 
پدیده در دستور کار پلیس امنیت اقتصادی 
این  در  تصریح کرد:  او  گرفت.  قرار  استان 
بررسی  و  استعلامات  اخذ  از  پس  رابطه 
هماهنگی های  همچنین  و  مدارک  و  اسناد 
قضایی یک مورد زمین خواری در محدوده 
انتظامی  فرمانده  شد.  محرز  کرمان  شهر 
 ۳۲۵ راستا  این  در  داشت:  بیان  استان 
کارشناسان  که  دولتی  اراضی  از  متر مربع 
ارزش آن را ۲۶ میلیارد ریال برآورد کردند، 
بازگردانده شد. به  در محدوده شهر کرمان، 
گزارش پایگاه خبری پلیس، سردار ناظری 
با بیان اینکه حفظ و حراست از بیت المال 
و اراضی دولتی از اولویت های پلیس امنیت 
اقتصادی است، گفت: در رابطه با این پرونده 
یک متهم دستگیر و پس از تشکیل پرونده 

شد. تحویل  قضایی  مراجع  به 
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پیام ما: حرفه ای  اخلاق  آیین نامه 
www.payamema.ir/akhlagh

توزیع:موسسه اطلاعات  )0۲1۲9999(
چاپ تهران: ایرانیان  )0۲155۲75770(

چاپ کرمان: مهدوی  )034-3۲134838(

اینستاگرام       وبسایت  
مـارا دنبال کنید

بازرگانی: مهلا تشکری              09190775276

نشانی: تهران، مطهری، لارستان، حسینی راد، پلاک1۳، واحد5، طبقه 2

/  تماس:  ۳2487477-0۳4نشانی : کرمان، میدان آزادی، خیابان شهید بهشتی، شهید بهشتی 10، نبش شرقی 2

/  نمابر: 021-8891۳065

روزنامه سیاسی – اجتماعی
صاحب امتیاز و مدیرمسئول: 

 روح الله خدیشی 
 سردبیر: امین شول سیرجانی

 مدیر هنری: تیوا صمدیان  

 ایران و جهان: مجتبی پارسا
میراث فرهنگی و محیط زیست: 

مهتاب جودکی)دبیر(
 فروغ فکری، مرضیه قاضی زاده

شهر: سوگل دانائی 

 اقتصاد و گردشگری:
آیسان زرفام، فرزانه قبادی

 عکس: یاسر خدیشی )دبیر(
 شبکه های اجتماعی: سپهر زند

 جدول: شیوا کرمی 

صفحه آرایی: لیدا بانی، فاطمه خواجویی، 
ندا صفاری 

رتبه روزنامه پیام ما :40.4

گروه: 4
نظرات نویسندگان دیدگاه شخصی آنان بوده

و لزوما دیدگاه روزنامه نیست. 
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دروازه های تهران؛ دروازه غار/سرویس عکس تهران، شایان محرابی

فیلم مستند سینمایی عالیجناب به کارگردانی »سجاد ایمانی« و تهیه کنندگی 
پانزدهمین دوره  جشنواره  ایمانی« در  مشترک »رضا دانش پژوه« و »سجاد 
فیلم های قوم نگارانه اتنو سینکای وین اتریش به عنوان تنها نماینده ایران به 
نمایش در خواهد آمد. این فیلم که نامزد بهترین کارگردانی مستند بلند جشنواره  
سینما حقیقت شده در یکی از رویدادهای تخصصی فیلم های قوم نگارانه  دنیا در 

ماه مه به نمایش در خواهد آمد./ایرنا

انجمن کوچک نویسان ایران، اعلام کرده  بود که در حوزه داستان کوچک 
این   اکنون  برگزارمی کند.   را  جشنواره هایی  شاخه  چند  در  )مینیمال( 
انجمن در اطلاعیه ای اعلام کرد که اول اردیبهشت و همزمان با سالروز 
تولد سعدی اسامی برگزیدگان نخستین جشنواره ملی کوچک نویسان 

می شود./ایلنا معرفی  ایران 

مهدی شادی زاده از برگزاری آیین افتتاحیه جایزه بین المللی »عکس۵« در موزه 
سینما همزمان با زادروز مرحوم عباس کیارستمی خبر داد.

عباس  بزرگداشت  به  اول  بخش  است که  بخش  دو  شامل  این جشنواره   
جایزه  بین المللی  جشنواره  درباره  دیگر  بخش  و  دارد  اختصاص  کیارستمی 
»عکس۵« است. هدف  از برگزاری این جشنواره ارتباط جهانی با سایر عکاسان 

است./هنرآنلاین جهان 

به دنبال تخصیص پیدا نکردن اعتبار ارز کاغذ یارانه ای در سال 1۳۹۹، رئیس مرکز 
روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی پیگیری ها و اقدامات 
این وزارتخانه را تشریح کرد. امیرزاده گفت: در نامه هایی که از خرداد تا اسفند 
سال 1۳۹۹ برای ریاست جمهور و معاونان ایشان ارسال شده، ارز مورد نیاز برای 
سال های 1۳۹۹ و 1۴۰۰ به مبلغ حداقل ۸۰ میلیون دلار برآورد شده است./ایسنا

هرکه مجنون نیست از احوال لیلی غافل ست

وان که مجنون را بچشم عقل بیند عاقل ست

قرب صوری در طریق عشق بعد معنوی ست

عاشق ار معشوق را بی وصل بیند واصل ست

اهل معنی را از او صورت نمی بندد فراق

وان که این صورت نمی بندد ز معنی غافل ست

کی به منزل ره بری تا نگذری از خویش ازآنک

ترک هستی در ره مستی نخستین منزل ست

گر چه من بدنامی از می خانه حاصل کرده ام

هر که از می خانه منعم می کند بی حاصل ست

ای که دل با خویش داری رو به دل داری سپار

کان که دل داری ندارد نزد ما دور از دل ست

یاد ساحل کی کند مستغرق دریای عشق

زان که این معنی نداند هر که او بر ساحل ست

عاشقان را وعظ دانا عین نادانی بود

کان که سرعشق را عالم نباشد جاهل ست

ترک جانان گیر خواجو یا برو جان برفشان

ترک جان سهل ست از جانان صبوری مشکل ست

خواجوی کرمانی

| سینما | | ادبیات | | هنرهای تجسمی | | چاپ و نشر |

به  لاتانیا  و  واشینگتونیا  رقم  دو  نخل ها  خانواده  از 
از  بادبزنی  )پالم(  نخل  مشهورند.  بادبزنی  نخل های 
برگ های  که   Aracaceae تیره  خانواده  نخل های 
پنجه ای و بزرگ دارد، است. برگچه ها در بخش تحتانی 
متصل به یکدیگرند. برگ ها غالبا رشد عمودی دارند و 
رشته های تار مانند و سفیدی به صورت کرک در اطراف 
برگ نمایان می شوند. این نخل نسبت به سایر نخیلات 
گرمسیری به سرما مقاومت بیشتری دارد و در مناطقی 
که سرمای ملایمی دارند )نواحی دریای کاسپین، گیلان 

نوع  این  می شوند.  کشت  باز  فضای  در  مازندران(  و 
درخت نخل بومی غرب سونورا و باخا در جنوب کالیفرنیا 
و شمال غربی مکزیک است. ارتفاع آن به ۲۵ متر )۸۲ 
فوت( و به ندرت تا ۳۰ متر )۹۸ فوت( می رسد . طول 
برگ آن تا 1 متر )۳.۳ فوت( و گسترد و پهنای آن نیز 
تا 1 متر می رسد. این گیاه، نیاز به آبیاری مرتب و البته نه 
چندان زیاد دارد و با توجه به دمایی محیط، به خصوص 
در مناطق گرمسیری، نباید اجازه داد که خاک خیلی 
خشک شود. برای نخل بادبزنی کوددهی یکبار در سال 
کافیست. البته بهتر است این تغذیه در اواخر تابستان و 

اوایل پاییز و با کود حاوی پتاس باشد. /باغبون

نخل واشنگتن )بادبزنی(

تالاب بین المللی هامون یکی از تالاب های مهم دنیا و بزرگ ترین دریاچه 
آب شیرین در سراسر فلات ایران محسوب می شود که با مساحتی حدود 
۵7۰۰ کیلومتر مربع و دامنه عمقی 1 تا ۵ متر در ناحیه کویری و بیابانی 
شرق کشور، در منطقه سیستان و در محدوده ۶۰ درجه و ۳۹  دقیقه تا ۶1 
درجه و ۳۵ دقیقه طول شرقی و ۳1 درجه و 1۵ دقیقه تا ۳1 درجه و ۳۲ 
دقیقه عرض شمالی واقع شده است.  این دریاچه از سه بخش به نام های 
هامون پوزک در شمال شرقی، هامون صابری در شمال و هامون هیرمند 
در غرب و جنوب غربی سیستان تشکیل شده است. بخش وسیعی از 
هامون پوزک و قسمت عمده هامون صابری در خاک افغانستان و مابقی 
هامون ها در خاک ایران قرار دارد. سطح هر یک از هامون ها بسته به میزان 
آب ورودی ، فصول پربارش، خشكسالی ها و ترسالی ها تفاوت داشته و 
تابعی از آب جریان یافته در رودخانه هیرمند، خروجی پشت سدها و 
رودخانه های فصلی دیگر است. اغلب در سال های پرآبی و در فصل بهار بعد 
از بروز سیلاب رودخانه هیرمند و انشعابات آن ، سه هامون به هم متصل 

شده و به شکل یک نعل اسب دیده می شوند.

هامون هیرمند
در فاصله ۴۵  و  دارد  ارتفاع  دریا  از سطح  این هامون حدود۴7۲ متر 
از سایر  آن  واقع است. سطح  زابل  کیلومتری جنوب غربی شهرستان 
هامون ها بیشتر ولی عمق آن کم تر است. عمق متوسط  در زمان پر آبی 
تقریباً دو متر، در شرایط میان آبی تقریباً یک متر و در کم آبی صفر تعیین 
شده  است. در سال های عادی به ویژه از اواخر تابستان تا اوایل زمستان، 
هامون هیرمند به چندین برکه  کوچک و بزرگ کم عمق تبدیل شده که 
بزرگ ترین آن ها در قسمت شمال هامون هیرمند و غرب کوه  خواجه واقع 
شده است و سنگل نام دارد. از آن جایی که حیات این دریاچه به رودخانه 
هیرمند و انشعابات فرعی آن وابسته است، آب گیری آن منوط به نوسانات 
طبیعی یا مصنوعی )احداث کانال( رودخانه هیرمند بوده و قطعا آب گیری 
اخیر مخازن چاه نیمه، سدهای زهک، سد سیستان و یا سد کجکی در 
افغانستان تاثیر زیادی در کاهش آب گیری دریاچه داشته است؛ به ویژه 
در سال های اخیر بروز خشکسالی از یک طرف و احداث سدهای جدید و 
آب گیری مخازن چاه نیمه از طرف دیگر، ظرفیت  آبی رودخانه هیرمند را 

کاهش داده و منجر به خشکی هامون هیرمند شده است.

معرفی تالاب های ایران
 تالاب بین المللی هامون

آبخوان

 

 1-قيمت پایه هر دستگاه بصورت جداگانه می باشد. 
2-تضمین شرکت در مزایده 5٪ قیمت پایه جهت هر دستگاه می 

باشد.
3- متقاضیان و شرکتهای علاقه مند می توانند با پرداخت  1/000/000 
ریال به شماره حساب 0105۶59390003 بنام شهرداری بم نسبت به 

دریافت اسناد مزایده اقدام نمایند.
 4- مهلت دریافت اسناد از تاریخ درج اولین نوبت آگهی و 
)1400/01/31( لغایت ده روز پس از درج نوبت دوم آگهی  

)1400/02/15 ( می باشد .

5- تاریخ بازدید از تاریخ1400/01/31 تا1400/02/15 
۶-- آخرین مهلت ارائه پیشنهاد قیمت از تاریخ1400/02/18 

لغایت1400/02/27 تا پایان وقت اداری می باشد .
7- زمان بازگشایی : مورخ 1400/02/29 ساعت 10:00 

8- شهرداری در رد یا قبول هر یک از پیشنهادات مختار است . 
9- سایر اطلاعات و جزئیات مربوط به مزایده در اسناد درج می باشد.

آدرس بم - بلوار شهید رجائی-سایت اداری- شهرداری بم
تلفن: 034-44345211

شهرداری بم در نظر دارد چهار دستگاه از دستگاههای شهربازی از جمله )چرخ و فلک- رنجر -سقوط آزاد - سفينه ( را طبق مجوز شورای 
اسلامی شهر بم به شماره ص/ش99/353/5 مورخ99/12/25 از طریق مزایده عمومی بفروش برساند. لذا از کلیه متقاضیان دعوت بعمل 
می آید جهت دریافت اسناد مزایده به آدرس بم - بلوار شهید رجائی- سایت اداری - شهرداری بم امور قراردادها مراجعه و یا از طریق 
سایت شهرداری به آدرس www.bam.ir اقدام نمایند. جهت اطلاع بیشتر با شماره تماس 44345211-034 تماس حاصل فرمائید .

آگهیمزایدهعمومی

محمد بنی اسدی-شهردار بم

)نوبت اول(

جلسهکمیتهفنیباروکالاتشکیلشد
انیبا هدف هم اندیشی و ارائه راهکارهای عملی ؛

عرس
طلا
ا

اهمیت  بر  تاکید  با  اخلاقی  حسین 
بین  همکاری  و  شهری  درون  بار  حمل 
های  سازمان  و  شهرداری  در  بخشی 
و  اندیشی  هم  هدف  با  امر  این  متولی 
خصوص  این  در  عملی  راهکارهای  ارائه 
داد. خبر  کالا  و  بار  فنی  کمیته  برگزاری   از 
مدیریت  سازمان  عمومی  روابط  گزارش  به 
حمل و نقل بارو مسافر شهرداری بندرعباس، 
و کالا  بار  اعضا کمیته  حضور  با  جلسه  این 
ساماندهی  سازمان  از  نمایندگانی  و  سازمان 
و  کشاورزی  های  فرآورده  و  مشاغل 
گردید. برگزار  پسماند  مدیریت   سازمان 
نقل  و  حمل  مدیریت  سازمان  رئیس 

و  کارشناسی  بررسی  ضمن   ، بارومسافر 
حوزه  به  مربوط  موضوعات  به  پرداختن 
کرد:با  تشریح  شهری  درون  بار  ساماندهی 
الاجرا  لازم  و  مصوب  قوانین  وجود  به  توجه 
حمل  های  فعالیت  تمام  پوشش  جهت 
مصمم  قوانین،  این  عملیاتی کردن  و  ونقلی 
به همکاری با دیگر حوزه های مربوطه جهت 
باشیم می  مهم  این  به  بخشیدن   تحقق 
ارائه  بر  تاکید  با  ادامه  در  اخلاقی  حسین 
و  رصد  خصوص  در  عملی  راهکارهای 
میوه  میادین  مبدأ  از  بار  حمل  ساماندهی 
خودروهای  همچنین  و  بندرعباس  بار  تره  و 
گفت:  صنعتی  و  ساختمانی  بار  حمل 

خصوصی  بخش  ظرفیت  از  استفاده  با 
حمل  بار  بر  نظارت  و  شناسایی  توان  می 
نمود. عملیاتی  را  شهر  سطح  در   شده 
جایی  کرد:جابه  تصریح  ادامه  در  وی 
عموما  بندرعباس  شهر  در  بار  حمل  و  
بار،مجتمع  تره  و  میوه  میادین  مبدأ  از 
فروشی،باراندازها،انبارهای  عمده  های 
ها،کارخانجات  کارگاه  تجاری  کالاهای 
باشد  می  حومه  صنعتی  نیمه  و  صنعتی 
و  قوانین  طبق  شده  ذکر  طرح  در  که 
است. ساماندهی  نیازمند  ابلاغی   مقررات 
بارو  ونقل  حمل  مدیریت  سازمان  رئیس 
کرد:طبق  بندرعباس،اظهار  مسافرشهرداری 
به  مربوط  های  دستورالعمل  و  قوانین 
از  اعم  شهری  درون  بار  هرگونه  جایی  جابه 
توسط  شهر  سطح  در  غیرصنعتی  و  صنعتی 
ناوگان  کل  طور  به  و  ها  بارها،کامیون  وانت 
دریافت  مستلزم  سنگین  نیمه  و  سنگین 
مبدأ  از  مصوب  عوارضات  وپرداخت  باربرگ 
در  آن  سازو کار  باشند که  می  بارگیری کالا 
جلسات  طی  تکمیلی  موارد  و  انجام  حال 
شد. خواهد  ارائه  شدن  محقق  جهت   آینده 
اخلاقی پس از تشریح طرح های پیشنهادی 
پیشنهادات  در جلسه گفت:   مسئولان حاضر 
شدن  محقق  جهت  تکمیلی  های  بررسی  و 
شهری  بار  حمل  حوزه  در   قانونی  تکالیف 
،توسط هریک از دستگاه های ذینفع به منظور  

ارائه گردد. مشترک  های  همکاری  ادامه 


